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Clínica Universitària
Especialistes que treballen en equip 
per a la teva salut

Atenció privada o concertada  
amb mútues, associacions, 
institucions i entitats.

Av. Universitària, 8-10 
08242 Manresa 
clinicauniversitaria@umanresa.cat

www.clinicauniversitaria.cat

Demaneu 
cita prèvia al 
93 875 73 10

Fisioteràpia
Podologia 
Logopèdia

• Equips multidisciplinaris per a un tractament global   
dels problemes de salut.

• Exploracions biomecàniques per a la millora del rendiment 
esportiu i la prevenció de lesions. 

• Confecció de suports plantars (plantilles) d'alt rendiment 
per a esportistes. 

• Cirurgia mínimament invasiva del peu.
• Tractament fisioterapèutic post-covid.
• Neurorehabilitació
• Tractaments de logopèdia presencials o bé online a escollir.
• Tractament de trastorns temporomandibulars i alteracions 

vestibulars.
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editorial

anresa, és ben poc sa-
but, va ser un dels 
primers municipis 
catalans a tenir un 
cos de bombers, 
fa 170 anys. Pot-

ser els dos grans incendis que té do-
cumentats la ciutat en les últimes tres 
centúries van ser una advertència per 
a la posteritat. Moltes finques del bar-
ri Antic, a més, encara conserven la 
placa corresponent a la façana que ga-
rantia l’actuació en cas de foc o qual-
sevol emergència. Durant bona part 
del segle XX, amb la ubicació cèntrica 
a l’edifici de les Mandongueres –ja des-
aparegut– a la plaça dels Infants, el cos 
va comptar amb proximitat i popularitat, 
i es va convertir en un dels emblemes de la 
Manresa premetropolitana, amb els serveis i 
el comerç concentrats en un centre històric vital i 
sorollós, que els anys han anat apaivagant. Com en el cas de la majoria de les ciutats del país, els 
nuclis originaris on es concentrava tota l’oficialitat s’han descentralitzat a mesura que els serveis 
públics i les administracions han crescut en necessitat d’espai. Els bombers se’n van anar al sector 
del Guix per necessitats logístiques i operatives, i, a hores d’ara, encara no en fan prou. Aquelles 
instal·lacions ja són obsoletes. Sobretot si tenim en compte Manresa com a eix vertebrador de 
comunicacions i serveis al bell mig de Catalunya. 

Passa el mateix amb la gran comissaria dels Mossos d’Esquadra, la magnitud d’un hospital com 
el de Sant Joan de Déu, els serveis d’Educació o moltes altres delegacions de coordinació social, 
política i econòmica. Una altra cosa és que la ciutat sàpiga treure rendiment d’aquesta capitalitat 
i pes específic a l’hora de generar atractius i riquesa, i consolidar-se com a una bona opció per 
establir-s’hi i/o treballar-hi amb prou qualitat de vida. Els Bombers de la Generalitat, com els 
Mossos d’Esquadra, formen part d’aquelles estructures d’estat que, passada l’onada independen-
tista, ara semblen secundaris tot i que, en realitat, completar-ne el desplegament i mantenir-les 
ben dotades, tècnicament i humanament, és clau per a la Catalunya del futur. Ara el govern Ara-
gonès es vanta de disposar d’uns pressupostos transformadors. Prima el curterminisme, gestionar 
i obtenir tots els recursos que es puguin en una taula (de diàleg). Com a mínim, que els rèdits 
d’aquest peix al cove 2.0 permetin modernitzar i posar el dia un cos com el dels bombers: una 
necessitat històrica, més enllà fins i tot de la sobirania. 

M

Bombers: 
una necessitat 
històrica
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fa 25 anys

El número d’abril de 1998 de la revista publicava el re-
portatge d’Isabel Luna, que analitzava els casos en què les 
dones eren víctimes d’una violència concreta, fruit dels 
factors socioculturals que la societat arrossegava i altres 
circumstàncies molt lligades a l’aplicació de la llei. Durant 
l’any 1997 s’havien produït 22 denúncies, 12 de les quals 
per maltractaments psíquics sense agressió i la resta per 
agressions físiques, segons informava a la revista Fran-
cisco Alguacil, comissari en cap de la Policia Nacional a 
Manresa. Les dones afectades rebien ajuda de Creu Roja i 
del PAD (Programa d’Atenció a la Dona) i també del PIAD 
(Punt d’Informació i Atenció a la Dona), que reconeixia al 
Pou que el nombre de dones maltractades era molt superi-
or als casos que detectaven des d’aquest servei. La regidora 
de la Dona, Emma Vila, explicava que l’home que agredia 
sovint ho feia perquè ho havia vist a fer a casa seva.

El dia 8 de març, unes 6.000 persones participaven en la 
Transéquia i Maties Sala feia el trajecte nedant. Una set-
mana abans, milers d’andalusos omplien el recinte del Pa-
lau Firal en la cloenda de les XIV Jornades de Germanor 
de les entitats andaluses de Catalunya. El dia 20, l’alcalde 
Jordi Valls col·locava la primera pedra de la urbanització 
del sector de les Bases de Manresa. I el dia 21, les orques-
tres Sentència i Gira-sol feien el darrer concert a l’històric 
recinte de la pista Castell, amb l’assistència de 1.500 joves.

Manresa no s’escapava 
de la violència familiar

Maties Sala resseguia la Séquia nedant

Taula rodona sobre recerca 
a l’estranger, al Casino 

El dia 1 de febrer es va fer una taula rodona, dins del ci-
cle Temes del Pou, al Casino, sobre Fer recerca a l’estranger, 
amb la intervenció de Francesc Comas, historiador i fa-
miliar d’inavestigadors, i Xavier Obradors, professor d’In-
vestigació del CSIC i director de l’Institut de Ciència de 
Materials de Barcelona (ICMAB-CSIC). Durant l’acte es 
va presentar la revista  de febrer, que dedicava el tema cen-
tral a parlar amb una dotzena d’investigadors manresans i 
bagencs que fan o han fet recerca fora del país. 

Jordi Estrada 
reedita ‘Rius paral·lels’ 
El dia 16 de març, Jordi Estrada, responsable de l’apar-

tat de cultura d’aquesta revista, 
presentarà a la llibreria Po-
ques Paraules, acompanyat de 
Llorenç Capdevila i Pere-Joan 
Cardona, la reedició de la seva 
novel·la Rius paral·lels, inspi-
rada en el poeta Màrius Torres 
i guanyadora del dotzè Premi 
Amat-Piniella. La nova edició, 
revisada dotze anys després de 
la publicació, inclou un epíleg 
de Joaquim Noguero, també col-
laborador del Pou.

Un concert clou l’exposició 
‘Alfabet Calderer’ 
El dia 5 de març es clou a la sala gran del Casino l’exposició 
Alfabet Calderer, amb el concert Llegenda d’ambició i mort, 
amb el quartet de corda Ensemble Alquímia. La mostra, 
comissariada per Joaquim Noguero i Quaderns de Taller, 
és organitzada per la Comissió Lluís Calderer, en record de 
l’escriptor manresà, a qui recordem amb afecte des d’aquest 
revista, en la qual va col·laborar des del primer dia.
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Les persones usuàries de la C-16 al Ba-
ges tenen, a partir del 2 del març, descomp-
tes de fins al 80% al peatge d’aquesta autopis-
ta. Aquesta mesura del Govern, junt amb la 
gratuïtat de la ronda de Manresa en dies la-
borables, busca promoure l’ús de la C-16 per 
a millorar la mobilitat i la connectivitat de la 
comarca i augmentar la seguretat viària.

D’aquesta manera, es pretén descon-
gestionar el trànsit a les carreteres més ur-
banes i afavorir els desplaçaments cap a les 
vies d’alta capacitat, que són més segures. El 
conseller de Territori, Juli Fernàndez i Oli-
vares, subratlla que les mesures «faciliten els 
desplaçaments de les persones que han d’uti-
litzar el peatge per mobilitat forçosa, ajudant 
així a millorar la vida dels ciutadans». 

Més barat que fa vint anys
El preu del peatge de la barrera troncal 

de Sant Vicenç de Castellet té, a partir d’ara, 
un descompte fins al 80%, de dilluns a di-
vendres no festius, en hora punta (de 7:00 a 
10:30 i de 17 a 21h). Aquesta bonificació era-
fins ara del 70%. Això fa que els usuaris ha-
bituals paguin enguany per travessar aquest 
peatge menys del que pagaven l’any 2005, 
fa gairebé vint anys. En concret, l’any 2005 
aquest peatge tenia un preu de 3,04 euros en 
dies laborables, i ara, amb el descompte pas-

sa a ser 1,80 euros.
D’altra banda, augmenta la rebaixa del 

41% fins al 60% al peatge a la barrera lateral 
de Sant Vicenç de Castellet, en els moviments 
cap a o des del sud, de dilluns a divendres no 
festius en hora punta. Tots dos descomptes 
són amb pagament dinàmic i per a turismes, 
furgons i furgonetes per als usuaris que usin 
la ViaT o l’aplicació Satellise.

Nou sistema a la ronda de Manresa
A més, enguany s’ha posat en marxa 

un nou sistema per a la gratuïtat del peatge 
a la ronda de Manresa, sense necessitat que 
l’usuari hi associï un mitjà de pagament. No-
més s’ha de facilitar la matrícula del vehicle 
al registre https://territori.gencat.cat/regis-
treC16. Fins ara, ja s’han superat els 11.000 
registres. En paral·lel, continua vigent el sis-
tema actual de pagament dinàmic amb ViaT 
o l’aplicació gratuïta Satellise.

La gratuïtat s’aplica per a tots els recor-
reguts entre l'enllaç número 41 (Sant Vicenç 
de Castellet) i el final de l'autopista C-16 a 
Sant Fruitós de Bages, en tots dos sentits 
de circulació. El descompte del 100% és de 
dilluns a divendres feiners, les 24 hores, per 
a turismes, furgons i furgonetes. D’aquesta 
manera, aquest tram de la C-16 s’ha con-
vertit en una veritable ronda de la ciutat de 

Nous descomptes al peatge de la 
C-16 al Bages, a partir del 2 de març
El Govern augmenta fins al 80% la rebaixa a la barrera troncal 
de Sant Vicenç de Castellet per millorar la seguretat viària 

Manresa, fet que contribueix a descongesti-
onar la C-55. 

En total la Generalitat invertirà a tot Ca-
talunya al voltant de 50 milions d’euros anu-
als en concepte de bonificacions, descomp-
tes i reduccions que s’apliquen als peatges i 
d’altres mesures en aquesta línia. 

Descomptes a la C-32
Aquest és el cas també dels nous des-

comptes que s’aplicaran als peatges de l’auto-
pista C-32, al Baix Penedès i Garraf. A partir 
del 2 de març aquesta via passa a ser gratuïta 
en els recorreguts interns entre el Vendrell i 
Cubelles. Se'n beneficiaran els vehicles que 
facin trajectes entre l'enllaç 2 (El Vendrell 
Oest) i l'enllaç 13 (Cubelles accés), i les bar-
reres de Cubelles accés i Calafell accés. 

La gratuïtat s'aplica tots els dies de 
l'any a tota mena de vehicles, siguin motos, 
turismes o camions de gran tonatge. Els 
conductors han de descarregar-se l'aplica-
ció Awai, disponible per a IOS i Android, o 
bé han de disposar del sistema de telepeat-
ge (sistema VIA T).

L'objectiu és convertir aquest tram de 
l'autopista en una ronda gratuïta i alleugerir 
la circulació a la C-31, una via que travessa 
els municipis de Calafell, Segur de Calafell, 
Cunit i Cubelles i que registra una mitjana 
d'uns 22.000 vehicles diaris. L'autopista po-
dria arribar a atraure un de cada quatre vehi-
cles que actualment circulen per la C-31, és a 
dir, uns 5.000 vehicles.

D’altra banda, el Departament de Ter-
ritori també augmenta fins al 50% el des-
compte per a la mobilitat obligada en el 
tram Castelldefels-Sitges, al peatge de Vall-
carca de Sitges de la C-32. El descompte 
beneficia els turismes, furgons i furgonetes 
que, de dilluns a divendres no festius, fan 
desplaçaments d'anada i tornada en un 
marge de 24 hores, des del mateix origen i 
destinació, i que estan inscrits al registre de 
mobilitat obligada.

El peatge de la barrera troncal de Sant Vicenç de Castellet, de dilluns a divendres en hora punta, 
és ara més barat que fa vint anys (Departament de Territori)

Departament de Territori

https://territori.gencat.cat/registreC16
https://territori.gencat.cat/registreC16
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l'opinió del lector

Ignasi de Loiola: 
una mirada 
diferent 
Amb motiu de commemorar els 500 
anys de l’estada d’Ignasi de Loiola a la 
ciutat, l’any passat es van fer una gran 
nombre d’activitats de caire diferent, 
però que es podrien agrupar en dues: 
les que tenen a veure amb la mística i 
principalment amb el rapte –una qües-
tió relacionada amb l’epilèpsia, segons 
la psiquiatria– i les que tenen a veure 
amb un ganxo per atrapar turistes.

En relació al primer tema hi tinc po-
ques coses a dir. El valor de la místi-
ca arrenca d’una elaboració personal, 
privada, evidentment legítima i que 
respecto, en la qual l’administració 
o els poders públics no han d’entrar. 
Incumbeix a l’individu, no pas a la 
col·lectivitat, i té, avui, poc pes so-
cial. Quan la mística  és una mirada 
o sentiment personal de la vida i el 
mon, m’està bé. Però quan és un con-
junt de normes i poder, és religió i 
creences increïbles. Tot i així, expo-
sar-se a la pesta tocant les llagues ex-
pressament, fer dejunis i abstinències, 
deixar-se créixer cabells i ungles, xur-
riacar-se, desitjar que et cridin que ets 
un pecador per esvair la teva vanitat... 
i encara més coses, segons diuen d’ell 
els biògrafs, a mi, personalment, em 
semblen coses més aviat d’algú tempo-
ralment desequilibrat. I dic temporal-
ment perquè, més tard, segons ens diu 
ell mateix va anar de «l’amor cec» del 
misticisme a «l’amor amb discerni-
ment» de la fundació de la Companyia 
de Jesús, de la qual seria General. El 
misticisme, tan important en la seva 
època manresana, va desaparèixer en 
les èpoques parisenques o romanes.

Respecte de les segones, encara que a mi 
no m’agradin els muntatges que tots els 
pobles, fent-se la competència els uns al 
altres, ofereixen com a al·licient turístic, 
perquè en algunes ocasions son tradici-
ons, mites o llegendes aberrants, false-
jades o inventades i en gran mesura idi-
otitzants, com que al cap i a la fi estem 
immersos en una economia de mercat 
i el turisme és diners, no es pot fer res 
més que entendre i acceptar la intenció. 

En el nostre cas, si el que es pretenia és 
donar a conèixer l’estada del de Loiola, 
la «mística figura del Pelegrí», a Man-
resa, com que és una realitat històrica, 
tampoc no hi tindria res a dir si no fos 
per alguns detalls com el «miracle» del 
Pou de la Gallina – encara hi ha algun 
que cregui en els miracles?– que s’hau-
ria de reescriure com a llegenda, sim-
pàtica, si voleu, exactament com va fer 
la Cia Voël i la colla castellera Tirallon-
gues en l’espectacle inaugural de la Fira 
Mediterrània amb el muntatge Reditus, 
creat a partir de l’arrel i la tradició, que 
combina circ, música i cultura popular 
tot revisant la llegenda manresana des 
de la contemporaneïtat.

També penso que aquestes celebraci-
ons haurien d’anar acompanyades de 
la reivindicació d’un futur popular 
per al monumental edifici de la Cova, 
que hauria de passar a la Generalitat 
o a l’Ajuntament, i enfocar-lo de cara 
al turisme, a intervencions artístiques 
de teatre, música, poesia... En el con-
text  d’un barri vell degradat, la Cova 
podria ser residència permanent o 
transitòria dels veïns  afectats per 
obres del barri vell. I les visites turís-
tiques caldria que situessin el visitant 
no tant en la visió religiosa com en el 
context  històric  del sant. Però, a part 

de tot això, hi ha un aspecte en Ignasi 
de Loiola. I no dic mai sant Ignasi per-
què els sants segons la Mare Església 
no seran mai de la meva devoció. El 
del seu paper històric i de gran políti-
ca que normalment la gent no coneix. 
Aquest paper és el de ser un dels més 
forts capdavanters en la lluita contra la 
Reforma luterana i, els jesuïtes, força 
de xoc del catolicisme, i les seves con-
seqüències. O sigui, les repercussions 
històriques i polítiques del pensament 
social econòmic i polític del de Loiola.

Segons la majoria d’historiadors, en-
tre els instruments imprescindibles 
de la Contrareforma hi trobem  la 
Companyia de Jesús i la Inquisició, 
sobretot l’espanyola.  Tothom hauria 
de saber que els jesuïtes van jugar un 
paper importantíssim dins la reacció 
de l’Església de Roma a la Reforma del 
protestant Luter. No es va tractar (o 
no només) d’una mera disputa entre 
teòlegs, sinó que va ser una lluita con-
tra el liberalisme polític i econòmic, 
company de la Reforma. I encara que 
la història no està mai tancada del tot, 
s’accepta generalment que els jesuïtes, 
amb la seva acció, van ajudar al retard 
històric de més de cent anys del països 
catòlics del sud d’Europa que van fer 
seva la Contrareforma: Portugal, Es-
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caçats a la xarxa

A Manresa seria ben rebut i, sobre-
tot, efectiu aquest cartell?

24 de febrer. Miquel Bad @miquel_bad

Quines preguntes de fer, oi? Sobre 
bon veïnatge a Manresa els protocols 
no queden gaire clars. Les defecaci-
ons canines són un tema que, com 
no podria ser de cap altra manera, 
fa pudor.

EL POU
DE LA
GALLINA

panya, Itàlia... davant dels que van fer 
seva la Reforma com Holanda, Alema-
nya, països nòrdics... Entre parèntesi 
i en aquest sentit, sorprenentment, 
segons Philipp Blom autor del cèle-
bre assaig El Motín de la Naturaleza, 
que tracta sobre la Petita Edat de Gel 
(1570-1700) i del sorgiment del món 
modern, a Espanya s’hauria de fer 
l’excepció de Catalunya (cita textual) 
que  va saber empalmar amb l’esperit 
liberal i iniciar el procés de industria-
lització moltíssims anys abans  que la 
resta de territoris de l’Estat.

I és que, a més a més de fer els vots tra-
dicionals de pobresa, castedat i obedi-
ència, els jesuïtes es van comprometre 
a subjectar-se a l’autoritat de l’Església 
a través d’un vot especial d’obedièn-
cia al Papa, tal com diu la  Fórmula 
de l’Institut:  «Militar para Dios bajo 
la bandera de la cruz y servir solo al 
Señor y a la Iglesia, su Esposa, bajo el 
Romano Pontífice, Vicario de Cristo 
en la tierra». Moltes voltes ha donat el 
món des que es van escriure aquestes 
paraules, però deixen ben clar que la 
fundació d’Ignasi de Loiola no va ser 
en absolut pensada com una institució 
al serveis dels humils o dels pobres, 
o si m’apureu fins i tot dels rics, o si-
gui dels humans, en tots els quals no 
pensava, sinó com un instrument de 

poder al servei de l’Església terrenal o 
Estat del Vaticà.

No cal dir que quan parlo dels jesuïtes 
no em refereixo a les persones concre-
tes que ho són o que ho van ser, on hi 
ha de tot, sinó del paper polític jugat 
per la Companyia que va fundar el 
nostre Ignasi. Cal, al meu entendre, 
que se sàpiga bé la història i que no 
ens deixem portar per l’admiració i 
molt menys l’exaltació, encara que si-
gui per ignorància o candidesa, de fi-
gures que no han pas contribuït, sinó 
al revés, al progrés. Si el progrés és el 
coneixement, la ciència i la solidari-
tat, celebrar centenaris d’alguns sants 
sembla un xic caspós. Les creences in-
versemblants, misògines, i recolzades 
econòmicament per l’Estat, haurien de 
ser proscrites de qualsevol celebració. 
Com és obvi, no tenim encara pers-
pectiva per fer un balanç sobre si han 
valgut la pena els esforços que s’han fet 
per a aquesta celebració des del prisma 
econòmic i turístic. Però cal recordar 
que en els temps actuals la qüestió re-
ligiosa es veu molt diferent de com es 
veia 500 anys abans. Tothom sap –i les 
darreres enquestes ho validen– que vi-
vim en la societat més laica i descregu-
da des que se’n té memòria.

Ramon Majó
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de mes a mes

Anna Vilajosana deixa 
la presidència d’Òmnium 
3 de febrer. Anna Vilajosana Garcia deixa la presidència 
de la seu territorial d’Òmnium Bages-Moianès per motius 
personals i la junta territorial anuncia que es convocarà 
assemblea anual ordinària per a la renovació de càrrecs.

Santi Arisa 
recupera la Sardanova 
5 de febrer. La sala gran del  Kursaal  acull l’especta-
cle Sardanova, avui, una proposta liderada per Santi Ari-
sa, que recupera la fórmula d’èxit de la  Sardanova, amb 
el grup Lakatans, la Cobla Contemporània i vuit entitats 
manresanes de cultura popular. 

Roser Valentí rep el 
Premi Rosa Argelaguet 
10 de febrer. A la Biblioteca del Campus Universitari es lliura 
el tercer Premi Rosa Argelaguet a la física Maria Roser Valen-
tí Vall, investigadora de la Universitat Goethe de Frankfurt.

Rosari d’Homes 
11 de febrer. Una  pregària convocada per l’ultraconser-
vador  Institut del Verb Encarnat aplega una quinzena 
d’homes per resar el Rosari davant d’una creu a la plaça 
Valldaura, envoltats per membres de col·lectius feministes 
i LGTBI, que hi mostren el seu rebuig. 

Canvis en el cartipàs 
13 de febrer. L’Ajuntament retoca el  cartipàs munici-

pal  pel  nomenament de  David Aaron López  com a di-
rector dels Serveis Territorials de Territori a la Catalunya 
Central. El regidor de Ciutat Verda, Pol Huguet, assumeix 
les competències de Planejament, Gestió Urbanística i Lli-
cències, i la quarta tinença d’alcaldia.

Conxita Parcerisas 
i el Servei d’Oncologia, 
premis Séquia 2023 
14 de febrer. La geògrafa i historiadora Conxita Parceri-
sas Estruch i el Servei d’Oncologia de Sant Joan de Déu 
recullen al Museu de l’Aigua i el Tèxtil el guardó com a 
guanyadors de la setena edició del Premi Séquia, convocat 
per la Fundació Aigües de Manresa i la Fundació Univer-
sitària del Bages.

Ampans planta la llavor 
d’un nou edifici 
18 de febrer. El barri de la Carretera de Santpedor acull 
una plantada d’arbres simbòlica per donar el tret de sorti-
da a La Parada, el nou equipament d’Ampans, en un acte 
presidit pel Conseller de Drets Socials, Carles Campuza-
no, i l’alcalde de Manresa, Marc Aloy.

El Carnestoltes Infantil 
s’inspira en els oceans 
19 de febrer. La 45a edició del Carnestoltes Infantil, orga-
nitzat per Imagina’t i l’Ajuntament, aplega uns 2.000 par-
ticipants. La rua acaba a la plaça de la Font de les Oques 
amb un espectacle de la companyia bagenca L’Avi Lluís i la 
Tremenda Banda.
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Els Jardins i l’Encesa llueixen 
en la Festa de la Llum 
20 de febrer. En la vigília de la Festa de la Llum s’instal-
la a la plaça de Sant Ignasi remodelada una escultura de 
Xavier Tragant commemorativa dels 700 anys del Gremi 
de Constructors de Manresa, entitat administradora de la 
festa, que s’havia obert amb els Jardins de Llum, inaugu-
rats el dia 18 amb l’espectacle A taste of nature a la faça-
na de l’ajuntament. El Misteri de La Llum a la plaça dels 
Infants i l’Encesa de la Nova Llum a Sant Domènec són 
alguns dels actes destacats.

Maite Salord rep el 23è 
Premi Amat-Piniella 
22 de febrer. La novel·la El país de l’altra riba, de la menor-
quina Maite Salord, guanya el 23è Premi Amat-Piniella, 
convocat per Òmnium Bages-Moianès i l’Ajuntament de 
Manresa, i dotat amb 2.000 euros i l’estatueta creada per 
Ramon Oms, i es lliura a l’auditori de la Plana de l’Om, 
amb una actuació del pallasso Marcel Gros. 

FEBRER 2023
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Manresa, ciutat digital
Endesa treballa en el seu Pla biennal per remodelar la xar-
xa elèctrica de Manresa, reforçar el seu subministrament i 
preparar infraestructures, ja que segons els seus dirigents 
vol lluitar per combatre el canvi climàtic. En els darrers 
catorze mesos, la companyia ha invertit gairebé 500.000 
euros per transformar Manresa en una ciutat digital. Fins 
l’any passat s’havien executat una vintena de projectes 
elèctrics per millorar l’eficiència energètica i incremen-
tar la qualitat del subministrament tant a ciutadans com 
a empreses, amb el resultat d’una xarxa elèctrica més re-
forçada i alhora més automatitzada i digitalitzada. El Pla 
d’Inversions es va centrar l’any passat en un quilòmetre 
de cablejat nou i en la renovació d’infraestructures al pas-
seig de Pere III. El 2023 s’està renovant la línia elèctrica al 
barri del Remei, més concretament als carrers Joan XXIII, 
Verdaguer i carretera del Pont de Vilomara, i es continua-
rà reforçant la xarxa al sector del Barri Antic.

N’estan farts
La Plataforma en Defensa de les Pensions Públiques i els 
Drets de la Gent Gran ha criticat amb duresa el comporta-
ment de les administracions per la seva manca de resposta 
a la reivindicació d’una nova residència pública a Manresa, 
concretament al Xup. La indignació va pujant de to després 
dels canvis al Departament de Drets Socials de la Generali-
tat de Catalunya, on Carles Campuzano és el nou conseller, 
amb l’agenda molt atapeïda, segons l’excusa d’Oriol Amo-
rós, nou Secretari General de Drets Socials, i a l’espera que 
Lluís Torrens, Secretari d’Afers Socials i Famílies, es digni 
posar-se en contacte amb la Plataforma, que li ha demanat 
reiteradament entrevista. Davant de l’evident presa de pèl, 
els membres de la Plataforma manifesten que n’estan farts 
i que prosseguiran amb les mobilitzacions fins aconseguir 
l’esmentada residència, que, com han demostrat amb da-
des, és una necessitat per a la gent gran. A la manca de 
voluntat política s’hi afegeix ara la falta de respecte.

Mor Jordi Santasusana 
23 de febrer. L’expresident de la Cambra de Comerç de 
Manresa entre els anys 1998 i 2006,  Jordi Santasusana i 
Codina, mor als 70 anys, després d’una llarga malaltia. 

Troballa contra la 
tuberculosi de l’equip 
de Pere Joan Cardona 
24 de febrer. El microbiòleg manresà Pere Joan Cardona, 
des dels serveis de Microbiologia i de Radiodiagnòstic de 
l’Hospital Germans Trias fa pública la descoberta, per pri-
mera vegada al món, d’un marcador per predir si la infecció 
per tuberculosi pot acabar derivant cap a la malaltia.

S’estrena de la suite 
‘Delit d’estels’ 
24 de febrer. La sala petita del Kursaal acull l’estrena en dues 
sessions de la suite poètica Delit d’estels, basada en els tex-
tos que va deixar escrits Lluís Calderer, musicats per Manel 
Camp. Acompanyen al compositor la cantant Celeste Alías, 
el rapsode Xavier Serrano i Xisco Aguiló al contrabaix.

La Fira de l’Aixada 
estrena nous espais 
26 de febrer. Riuades de gent omplen els carrers del centre 
històric en la 26a edició de la Fira de l’Aixada, que recupe-
ra la normalitat i incorpora novetats com ara el jardí jueu. 
Un total de 500 figurants, de 27 grups, participen en les 
diferents escenificacions i prop de 200 parades s’apleguen 
al llarg del recorregut.

Jordi Sardans

Inauguració dels Jardins de Llum 
a la façana consistorial (Cristina Domingo)
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favets...

Els gossos 
de la meva vida

Esther tenia tot de granets al front. 
Eren tan evidents que no em vaig po-
der estar de preguntar-li: «Ei, què t’ha 
passat aquí al front?». Somriu i em 
respon: «m’ho va fer el fuet». Sorprès, 

sense deixar passar ni un segon i amb tota la meva inno-
cència, li deixo anar «ostres, no sabia que tinguessis un 
gos». Llavors més que dibuixar un somriure va esclatar 
en una gran rialla. I com si es dirigís a un gos invisible es 
va posar a cridar-lo: «Fuet, vine aquí; té Fuet, va, passa a 
jeure!». De seguida vaig entendre que el fuet de què em 
parlava s’escrivia amb minúscules i s’estava referint a una 
d’aquelles llonganisses primes i delicioses que et costa 
tant deixar a mitges. Vam riure molt.

El més lògic del món hauria estat entendre a la primera 
que aquells granets li havien sortit de menjar embotit. 
Perquè si els hi hagués fet un gos, en lloc de granets seri-
en esgarrapades. Però també puc argumentar, en defensa 
pròpia, que Fuet no seria pas un mal nom per a un gos. I 
va ser pensant en això que de cop em van venir a la me-
mòria tots els gossos de la meva vida que havia conegut 
pel seu nom propi. Els primers que recordo són els que 
vaig conèixer a la tele: gossos reals, com el Rin tin tin, del 
«cabo Rusty», o de peluix com la gosseta Marilyn, de les 
marionetes de l’Herta Frankel. I també gossos dibuixats, 
però tan vius en la imaginació de molts com el Milú del 
Tintín, O com l’Snoopy, que no sé per quin motiu es va 
convertir en un emblema del jovent més pijo i que mai 
va entrar a formar part del meu món. Però els gossos que 
recordo d’una manera més especial són els que he cone-
gut en persona. Gossos que ja no  hi són, com el Truc i el 
Llamp, del Francesc i la Neus; el Socks de la Xus, el Golfo 
de la Carme... O com el Petete del Josep Lluís i la Carme 
i la Cristina i l’Albert, amb el qual havia jugat tant i se’n 
va anar fa uns mesos. I una gosseta encara ben viva com 
la Putxeta de la Fina i el Patxi. Jo no n’he tingut mai cap 
de gos, però ara tinc clar que, si algun dia en tingués un, 
es diria Fuet.

Masies del Bages
es XI Jornades de Patrimoni es van fer 
a la Casa de la Culla, amb les masies 
com a tema central dins del poblament 
a la Catalunya Vella, sota l’organitza-
ció del Centre d’Estudis de Bages. La 

ponència inaugural va ser de Llorenç Ferrer, catedràtic 
d’Història de la Universitat de Barcelona, que va  centrar 
la intervenció en la desmitificació de les masies, posant 
l’exemple en dues de les més importants: la Culla i Can 
Font. L’arqueòloga i historiadora Mireia Vila va explicar 
detalladament el mas la Culla, en les seves diverses fa-
ses, remarcant-ne la simetria. Gràcies als nous sondeigs 
s’ha pogut veure un altre angle en el mur que separa les 
oficines de la cuina que va ser tapiat, amb les golfes se-
miobertes. La principal innovació de la fase quarta és la 
torre més antiga al cantó nord-oest de la casa flanquejant 
l’entrada principal. De la fase cinc remarca la creació de 
dues tines, una d’elles suprimida als anys 80. Un pati és 
anul·lat i la cisterna es canvia de lloc i es col·loca al pri-
mer pis de la nova ala. De la fase sis, esmenta la cons-
trucció de l’altra torre, amb baixos, tres pisos i un terrat 
a dalt, amb una funció residencial a principis del segle 
XIX. En la fase set és construeix un cos d’escala adossada 
entre la masia i la torre i es tapen les golfes. 

Raquel Valdenebro va fer un repàs de la història de Can 
Font de la Serra, fent una intensa revisió dels seus propi-
etaris, que han variat força al llarg dels segles, amb incor-
poració de terres arran del segle XV, a les partides del Poal 
fins al Guix. A la zona de la Parada, prop de la Séquia, la 
majoria de les terres estan dedicades a regadiu i es conreen 
directament des de la casa fins al segle XIX. Va esmentar 
també com a significatiu el conreu de la vinya al barri de la 
Parada treballada sobretot per parcers, mentre que el secà 
amb el blat i l’olivera tenien poca importància. El Cadastre 
de 1737 assenyala la rellevància d’una peça de bosc que 
és l’Alzinar de Can Serra. Després va esmentar l’evolució 
arquitectònica des del segle XII com exemple de casa de 
patrimoni rural dins la ciutat. Maria del Agua Cortés, tèc-
nica de patrimoni cultural de la Diputació, va assenyalar 
finalment l’evolució dels espais interiors de les masies.

L’ L

Jordi SardansJosep M. Oliva
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Fer-se el suec (o la sueca)
a poc, a Nicaragua, el règim del president 
Ortega va retirar la nacionalitat a més de 
300 opositors polítics i va confiscar els 
seus béns. I aquest és només un exemple. 
Podríem parlar de la Xina,  de Rússia o 

de Qatar... Segons l’índex de democràcia global que publica 
The Economist, l’any 2021 només 76 estats donen compli-
ment a estàndards de llibertat democràtica. Tenim la sort de 
trobar-nos en aquest grup, però fins i tot en aquests països 
la democràcia s’ha debilitat. I recordem les situacions invo-
lucionistes viscudes als Estats Units de Donald Trump o al 
Brasil de Bolsonaro, o les restriccions de drets civils que han 
aplicat règims presumptament democràtics basant-se en 
justificacions com com la seguretat nacional, la salut o l’or-
dre públic. En aquest informe, només 23 països, encapçalats 
per Noruega, Islàndia i Suècia, són considerats democràcies 
plenes i en aquest grup ja no hi trobem l’Estat espanyol a qui 
es qualifica de «democràcia  defectuosa». Des de Catalunya 
se n’ha qüestionat la qualitat per la repressió que pateixen 
dirigents independentistes, les llargues condemnes de pre-
só o l’exili dels nostres polítics per haver organitzat un refe-
rèndum d’autodeterminació. Hem defensat una radicalitat 
democràtica que es concreta en la participació directa de la 
ciutadania, com a principi regenerador. Però l’hem aplicat?

La líder del Partit Nacionalista Escocès, Nicola Sturge-
on, ha dimitit com a primera ministra i líder del SNP per 
haver fracassat en el seu nou intent de celebrar una con-
sulta sobre la independència a Escòcia i pel vet del govern 
britànic sobre la llei trans. Se’n diu coherència política i és 
un exemple de radicalitat democràtica. No podem oblidar 
que l’SNP amb Sturgeon al capdavant va obtenir un con-
tundent suport a les darreres eleccions escoceses. Però no 
haver-se’n sortit amb dues de les seves més importants rei-
vindicacions i alguna altra polèmica, com una investiga-
ció policial al seu partit per corrupció, han estat suficients 
per deixar pas i convocar unes noves eleccions. Cultura 
democràtica. No té res a veure amb la situació que vivim 
a Catalunya, on el govern s’aferra al poder malgrat haver 
perdut el suport parlamentari, els nombrosos fracassos 
amb la presumpta «taula de diàleg» i l’abandonament de 
tota reivindicació política nacional més enllà de la pro-
clama. No vull pas dir que sigui antidemocràtic, que no 
es malinterpreti. El joc polític ho permet. Altra cosa és la 
coherència que es dona a aquest concepte de democràcia.

F
Fem passar gana al monstre

a informació falsa existeix segurament 
des de temps immemorials, però mai 
havia estat tan en auge com avui. Les no-
tícies falses, també conegudes com a fake 
news, són informacions creades amb la 

intenció premeditada d’enganyar per obtenir un benefici 
econòmic o per promocionar o desacreditar una causa i/o 
algú. Les estratègies per dur a terme l’engany són diverses. 
De vegades, n’hi ha prou amb deixar fora informació re-
llevant. En d’altres, directament, es descontextualitza i, tot 
sovint, l’autor tendeix a interpretar-la d’una manera ina-
dequada. Que els periodistes juguen un paper clau a l’hora 
de combatre la desinformació és difícilment qüestionable. 
Necessitem professionals molt preparats, sobretot perquè 
els fabricants de fake news se les saben totes i cada cop 
imiten millor les notícies per confondre els lectors. 

Ara bé, no podem oblidar el ciutadà corrent. Perquè tam-
bé és responsable de la desinformació de manera més o 
menys inconscient. Hi ha persones que fan circular notícies 
enganyoses per diferents raons, fins i tot sent conscients que és 
possible que la informació no sigui certa. Ho fan per diverses 
raons. En primer lloc, tendim a compartir informació que 
reforça les nostres creences, donant credibilitat a fonts 
alineades amb els punts de vista propis. Malauradament, 
aquesta situació s’amplifica a les xarxes socials. En virtut dels 
seus maleïts algoritmes i de les nostres pròpies preferències, 
estem exposats a la informació que volem llegir. De fet, els 
experts consideren que a les xarxes es produeix l’anomenat 
efecte de la «cambra d’eco»: estar contínuament exposats a 
la informació que ens resulta més agradable rebre augmenta 
la probabilitat que ens la creiem, independentment de la 
veracitat. I les notícies falses juguen clarament amb les emoci-
ons. De fet, els fabricants de fake news creen notícies enganyo-
ses amb continguts d'un impacte emocional potent perquè 
siguin compartides ràpidament, eliminant el nostre esperit 
crític. I independentment de la seva autenticitat, per a alguns 
rebre likes i comentaris els suposa una gratificació social que 
pot esdevenir addictiva i fer que la flama de la desinformació 
no s’apagui mai. Davant dels perills de les notícies falses, és 
responsabilitat de tots evitar amplificar missatges plens d’in-
exactituds i imprecisions creats amb la intenció d’enganyar. 
L’exercici d’aturar-nos abans de compartir i reenviar tot allò 
que ens arriba al mòbil és un petit pas més necessari per fer 
passar gana al famolenc monstre de la desinformació.

L

...i tremendos

Marta Jorge Montse Rosell
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Els Bombers fan 
170 anys a Manresa 
en ple creixement

Darrer acte de lliurament de diplomes del Curs de Formació Bàsica de Bombers (Foto: Interior)
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tema del mes

l foc, un dels 
quatre ele-
ments bàsics, 
amb l’aigua, 
la terra i l’aire, 
ha estat al llarg 
de la història 

una eina bàsica per a la supervivència 
i alhora un enemic que pot esdevenir 
mortal. S’estima que es va descobrir 
per primera vegada al voltant de l’any 
500.000 aC i anys més tard, quan la 
humanitat va aconseguir domesti-
car-lo per al seu propi ús, va descobrir 
també el risc d’incendis i els seus efec-
tes devastadors.

Aquest possible impacte negatiu del 

E foc va obligar a utilitzar l’enginy per 
crear instruments capaços de calmar 
la força de les flames. És llavors quan 

apareix la figura del bomber com a es-
pecialista per apagar incendis. La pri-
mera documentació es troba a Egipte, 
però van ser els romans els pioners en 

l’organització d’un cos de bombers, 
uns guàrdies nocturns que feien ron-
des i donaven l’alarma en cas que hi 
hagués un incendi. 

A Manresa, els bombers hi van arribar 
abans que internet, el mòbil, el cotxe, 
el ferrocarril, l’electricitat o el gas. De 
1853 ençà, els darrers 170 anys, els 
bombers han format part del paisatge 
i de l’imaginari col·lectiu de la ciutat. 
Cada dia, al Parc de Bombers de Man-
resa, es fan de mitjana 1,9 serveis no 
urgents, i 5,1 serveis urgents. Un total 
de 688 serveis no urgents i 1.851 ser-
veis urgents durant el 2022, que arri-
ben als 2.539, una mitjana de 7 al dia. 
A la Regió d’Emergències Centre es fan 

Ferran Sardans Serra

Manresa va ser la tercera ciutat del país a tenir registrat un cos de 
Bombers, ara fa 170 anys. La commemoració coincideix amb l’acord 

entre el Departament d’Interior i l’Ajuntament perquè la ciutat aculli 
aviat la seu del Museu dels Bombers de Catalunya. 

La renovació i millora del parc està projectada i l’augment de personal 
ha començat a reforçar la Regió d’Emergències Centre després d’anys 
de retallades: del 2009 al 2019 no es va incorporar cap bomber ni cap 

bombera al cos. Ara se n’incorporen 250 cada any. 
La convocatòria d’enguany aplicarà per primera vegada d’una reserva 

del 40% de places per a dones, que servirà per capgirar situacions 
com la del parc de Manresa, on no hi cap bombera.

Joan Delort: «La Regió 
d’Emergències Centre 
estarà ubicada al municipi 
de Sant Fruitós de Bages, i 
el Parc de Manresa estarà 
situat al polígon Bufalvent 
de Manresa»
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cada dia 23,9 serveis no urgents i 22,8 
serveis urgents, un total de 46,7 serveis 
diaris. En total, 8734 serveis no urgents 
i 8.314 serveis urgents durant el 2022.

Nou parc
«El parc de Manresa queda petit». Així 
de clar es pronuncia Joan Ignasi Ele-
na, conseller d’Interior. És del mateix 
parer el director general de Prevenció, 
Extinció d’Incendis i Salvaments, Joan 
Delort, que explica que «la dotació del 

parc de Manresa és de 61 professio-
nals i les instal·lacions tenen més de 
40 anys, amb una distribució d’espais 
i necessitats que no responen a les ne-
cessitats actuals».

El diagnòstic és clar, i la solució, tam-
bé: «El propòsit i compromís del De-
partament d’Interior és construir un 
parc nou», afirma Delort, director 
dels Bombers. Per això, «fa mesos que 
estem parlant amb l’Ajuntament de 

Manresa de la cessió d’uns terrenys, 
fet que s’ha materialitzat una vegada 
aprovat pel Ple de l’Ajuntament el 22 
de desembre de 2022, on es cedeix 
de forma gratuïta el ple domini de la 
finca situada al carrer d’Edison, núm. 
8B, per a la futura construcció del nou 
parc de bombers a la ciutat».

El director general de Prevenció, Ex-
tinció d’Incendis i Salvaments concre-
ta que «ara ha començat el tràmit d’ac-

Dades: Bombers. Taula: Carles Claret
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ceptació de la cessió de terrenys per 
part de la Generalitat i posteriorment 
s’incorporarà en els encàrrecs que el 
Departament fa a Infraestructures.
cat». Per tant, «una vegada Patrimoni 
de la Generalitat rebi la cessió es farà 
l’encàrrec del projecte funcional del fu-
tur parc de Manresa». El Pla urbanístic 
municipal afecta al Parc de Manresa, 
ja que es troba dins de la futura anella 
verda. Joan Delort explica que men-
trestant, «per garantir unes mínimes 
garanties de confort i ús, enguany fa-
rem arranjaments entre els quals pin-
tura interior i exterior».

Pel que fa a la nova Regió d’Emergèn-
cies Centre, l’inici de les obres no serà 
el 2023, atès que s’està acabant el pro-
jecte executiu per després procedir a 
licitar la construcció. «Es preveu per al 
2024», assegura el responsable polític 
dels bombers. La Regió d’Emergènci-
es Centre estarà ubicada al municipi 
de Sant Fruitós de Bages, i el Parc de 
Manresa estarà situat al polígon Bufal-
vent de Manresa.

La futura seu de la Regió d’Emergèn-
cies Centre ja té definit el disseny de 
com serà l’edifici que substituirà les 
instal·lacions actuals. «L’empresa en-
carregada –explica Delort– està en-
llestint el projecte executiu. De la dar-

rera reunió queda pendent solucionar 
la ubicació i tipologia de la torre de 
pràctiques i la configuració de l’heli-
port. Un cop finalitzi aquesta fase de 
redacció, només quedarà licitar». Per 
tant, es treballa per poder inaugurar-lo 
abans que s’acabi el 2025.

Més efectius i recursos
Les retallades van perjudicar notable-
ment el sistema d’emergències i segu-
retat de Catalunya: del 2012 al 2019 no 
es va incorporar cap agent als Mossos 
d’Esquadra i del 2009 fins el 2019 no 
va entrar cap bomber ni cap bombera 
al cos. Però la nova etapa del Departa-
ment d’Interior ha revertit la tendència 
i el pressupost de la conselleria va ser 
de 1.600 milions d’euros per al 2022. 
L’any passat, la despesa en seguretat i 
emergències va créixer un 20% en com-
paració amb l’any 2020, i va arribar a un 
nivell de finançament inèdit. Els bom-
bers van recuperar inversió, que ha anat 
sobretot a corregir la greu mancança 
existent de vehicles, equips i materials. I 
enguany aquesta partida destinada a les 
emergències i a la seguretat ha crescut 
encara més: un 13% respecte de l’any 
passat. El pressupost total del Depar-
tament per al 2023 és de 1.814 milions 
d’euros. És a dir, 214 milions d’euros 
més que el 2022. Això suposa un crei-
xement del 13% respecte de l’any passat.

«Per fer bé la feina, els nostres cossos 
d’emergències necessiten efectius i 
mitjans: el 2022 es van incorporar 250 
bomberes i bombers i aquest 2023 es 
convocaran 470 places, 240 d’una con-
vocatòria oberta aquest mes de gener i 
una de 230 prevista per a finals d’any, 
i s’incorporaran al cos 250 bombers 
més després de superar el període de 
formació a l’Escola de Bombers», ex-
plica el conseller Joan Ignasi Elena, 
que afegeix que «apostar i defensar» 
els cossos de seguretat i emergències 
«vol dir sobretot dotar-los de perso-
nes, recursos i eines».

El conseller afirma que «en paral·lel 
a garantir que cada any s’incorporin 
nous bombers, hem renovat material, 
eines tecnològiques, vehicles i parcs». 
I és que «s’està fent un reforç rellevant 
per millorar la tecnologia a disposició 
de la seguretat i les emergències». Per 
exemple, els bombers disposen ara 
d’una quarantena de mitjans aeris: 24 
helicòpters, 10 avions de vigilància i 
atac i la disponibilitat de 2 hidroavi-
ons, a part dels 16 drons. En paraules 
del conseller, «calen, sobretot, més 
bombers i bomberes, i per això estem 
fent promocions anuals de 250 places».

En tres anys, Bombers de la Generali-
tat haurà superat el llindar dels 3.000 

Simulació de la futura seu del Parcs de Bombers de la Regió d'Emergències Centre, que s'ubicarà a Sant Fruitós
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bombers funcionaris i els 1.800 volun-
taris. El 2021 es van incorporar 9 bom-
bers al parc de Manresa i el 2022 se’n 
van incorporar 4. La dotació actual del 
parc de Manresa és de 61 persones: 1 
cap de parc, 1 sergent, 5 caporals, 38 
bombers de primera, 9 bombers de 
l’escala bàsica, 1 bomber de primera 
que fa part de les guàrdies a Manresa 
i també hi ha el personal del GRAF 
Manresa, que depèn del dia poden ser 
6 bombers. El gener de 2019 la dotació 

era de 46 persones, cosa que suposa un 
creixement d’efectius al parc de Man-
resa del 32,61 % els darrers tres anys. 
Al parc de Manresa no hi ha cap dona. 
A tota la Regió d’Emergències Centre 
hi ha 6 dones: 1 a Berga, 1 a Calaf, 1 a 
Cardona, 1 a Guardiola de Berguedà i 
2 a Prats de Lluçanès.

Presència femenina
És una xifra rellevant: de 61 persones 
del parc de Bombers de Manresa, cap 
és una dona. No és un cas aïllat, sinó 
tot el contrari. Actualment, només el 
2% del cos de Bombers de la Gene-
ralitat el formen dones. I tampoc no 
és un cas únic; països com Alemanya 
(9%) i Anglaterra (8%) són dels països 
que han assolit millors dades d’incor-
poració de dones, però encara lluny 
de la paritat. Segons Alba Alfageme, 
psicòloga i assessora en Polítiques 
de Seguretat i Perspectiva de Gènere 
d’Interior, aquesta realitat «és el re-
sultat d’un condicionament històric i 
sociocultural, en especial en un tipus 
de tasca que ha estat carregat de este-
reotips i prejudicis».

I això, en paraules d’Alba Alfageme, «té 
molt a veure amb la nostra societat i 
els estereotips de gènere que ens con-
formen». Perquè la imatge de la tasca 
de bomber/a «s’ha relacionat i vincu-
lat històricament als homes». Un dels 
principals problemes, sosté l’assessora 
d’Interior, és el baix nombre de dones 
que es presentaven a les oposicions. Al 
ritme actual, per veure la paritat, un 
mínim d’un 40% al cos de Bombers de 
la Generalitat, caldria esperar 121 anys, 
fins al 2.144. Per això, explica, «ara es-
tem davant la necessitat evident de vi-
sibilitzar les dones perquè esdevinguin 
referents, perquè les nenes, noies i do-
nes vegin que és possible. Hem de cons-
truir miralls», sosté Alfageme.

El conseller Joan Ignasi Elena ho 
subratlla: «Un dels objectius del De-
partament d’Interior per a aquesta le-
gislatura és la feminització dels cossos 
de seguretat i emergències». Del con-
junt d’accions per fomentar la igualtat 
d’accés al cos de Bombers de la Gene-
ralitat de Catalunya, «una de les més 
rellevants que hem adoptat és la reser-
va de places d’un 40% per a dones en 

les properes convocatòries per accedir 
al cos. I també al de Mossos d’Esqua-
dra i al cos d’Agents Rurals». La prope-
ra convocatòria de 240 places per acce-
dir a l’escala bàsica del cos de Bombers, 
que es va publicar el 26 de gener fins al 
dia 23 de febrer de termini per a pre-
sentar-s’hi, és la primera que inclou la 
reserva del 40% de places per a dones. 
A l’anterior s’hi van inscriure 422 do-
nes, la xifra més alta registrada mai de 
presència femenina en una convocatò-
ria d’aquestes característiques.

«Cal deixar molt clar –recalca Elena–  
que en aquestes convocatòries no es 
regalarà res a ningú. Fem una mesura 
d’acció positiva per accelerar un can-
vi i acabar amb un greuge històric cap 
a les dones. Els nous funcionaris i les 
noves funcionàries dels cossos hauran 
d’haver superat i aprovat totes les fases 
de les convocatòries i tothom tindrà 
les condicions, aptituds i habilitats per 
desenvolupar la feina».

El canvi introduït, argumenten des 
del Departament d’Interior, és fer més 
equitatives algunes proves físiques 
que, «malgrat l’aparença de neutralitat 
de gènere, es basaven en criteris mas-
culins». Un exemple és l’eliminació de 
la prova de la corda i la introducció 
de l’arrossegament del ninot. «La raó 
d’adoptar aquesta mesura és que es de-
tectava un biaix de gènere en la prova 
de la corda», raona Alba Alfageme, 
una de les impulsores de la vintena de 
mesures per avançar en la feminització 
del cos de Bombers de la Generalitat 
en aspectes com l’accés al cos, les con-
dicions de treball i la conciliació labo-
ral, les infraestructures i mitjans o la 
formació que va presentar el conseller 
Joan Ignasi Elena el desembre passat.

El conseller d’Interior raona que «re-
vertim una injustícia històrica. Ho 
fem per una qüestió de justícia i per 
una qüestió d’eficàcia. És necessari 
comptar amb el talent femení a tot 
arreu». «I és imprescindible –sosté 
Joan Ignasi Elena– poder-hi comptar 
també en els cossos operatius, perquè 
com més semblants siguin a la societat 
a la qual serveixen, millor podran dur 
a terme la tasca de servei públic que 
tenen encomanada».

Alba Alfageme (Interior)

Joan Ignasi Elena (Interior)
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642 dones s’han inscrit a la darrera 
convocatòria d’accés al cos de Bom-
bers de la Generalitat que va acabar 
el passat 23 de febrer, la xifra més 
alta mai assolida. Les inscripcions fe-
menines ha augmentat un 52% des de 
la convocatòria del 2021 i pràctica-
ment s’han triplicat en 4 anys. El con-
seller Joan Ignasi Elena destaca que 
això suposa avançar «cap a la fi d’una 
injustícia històrica i fer passos enda-
vant cap a la paritat».

Pressió d’aigua
El mes de juliol passat els bombers 
del Parc de Manresa van escriure una 
carta oberta en què carregaven contra 
les administracions i també contra Ai-
gües de Manresa, acusant-los de ser 
els «culpables de la situació precària» 
amb què es troben. La carta, publicada 
el 19 de juliol, durant el pic de l’onada 
d’incendis forestals estival, es queixava 
que l’aigua «no surt amb prou pressió» 
i poden trigar «fins a una hora a om-
plir el camió».

Tant la carta com el director dels Bom-
bers, Joan Delort, coincideixen a afir-
mar que «fa quaranta anys que existeix 

aquest problema», des de l’inici del 
parc. «L’hidrant situat al parc –detalla 
Delort– no disposa de les prestacions 
hidràuliques suficients per omplir els 
vehicles d’extinció d’una forma ràpi-
da i eficient». El director general de 
Prevenció, Extinció d’Incendis i Sal-
vaments explica que el 4 d’octubre de 
l’any passat hi va haver una reunió a 
l’Ajuntament de Manresa per abor-
dar definitivament el problema: «Ara 
mateix, estem a l’espera que Aigües de 
Manresa gestioni els permisos amb el 
departament de Territori per poder 
creuar la xarxa d’aigua per sobre de la 
C-16. Una vegada Aigües de Manresa 
obtingui el permís es tramitarà el pres-
supost d’execució». El conseller d’In-
terior, Joan Ignasi Elena, raona que 
les obres per construir el nou Parc de 
Bombers de Manresa, que s’ubicarà en 
un terreny de 10.000 metres quadrats 
al polígon de Bufalvent i s’haurien 
d’iniciar el 2025, «solucionaran defini-
tivament aquest problema que s’arros-
sega des de fa tants anys».

Més enllà dels focs
La gestió de les emergències i les tas-
ques dels bombers han evolucionat 

molt en aquests 170 anys. Ara tenen 
moltes vies d’actuació en paral·lel als 
incendis, ja siguin urbans o de vege-
tació. Les sortides més habituals de 
Bombers són per fer assistències tèc-
niques, com ara problemes causats pel 
vent, caigudes d’arbres, branques, pals 
elèctrics... També en inundacions, en 
patologies en edificacions, en salva-
ment de béns, en risc biològic... I cal 
tenir en compte que el rescat de perso-
nes perdudes o accidentades a la mun-
tanya s’ha incrementat els últims anys. 
A més, els bombers també tenen un rol 
essencial en les rereguardes, és a dir, 
els esdeveniments amb molta assistèn-

Joan Delort (Interior)

Lliurament de Diplomes de la 23a promoció del Curs de formació bàsica per a bombers i bomberes, la darrera que ha entrat al cos (Interior)
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cia de públic, com ara en correfocs.

A Manresa, en concret, cada any pres-
ten servei en 502 salvaments (1,4 al 
dia), en 396 incendis d’habitatges i in-
dústries (1,1), 304 accidents de trànsit 
(0,8), 257 assistències tècniques (0,7), 
223 incendis de vegetació (0,6) i 60 
fuites (0,2). A la Regió d’Emergències 
Centre el 2022 van prestar servei en 
2.408 salvaments (6,6 al dia), en 1.446 
incendis d’habitatges i indústries (4), 
2.079 accidents de trànsit (5,7), 1.095 
assistències tècniques (3), 1.087 incen-
dis de vegetació (0,6) i 199 fuites (0,5).

Les fuites perilloses són un altre dels 
reptes: olors, gas, productes químics, 
fuites de gas confirmades, fuites con-
firmades de substàncies tòxiques... 
També els sinistres relacionats amb la 
mobilitat, com accidents de trànsit, en 
túnels, neteja de calçada, de vehicles 
de transport de mercaderies perilloses, 
ferroviaris, d’aeronaus, de vaixells... 

Els salvaments són l’altra principal tas-
ca del cos. Des de rescats urbans com 
poden ser l’obertura de pisos, o de per-
sones precipitades, a l’obertura d’as-
censors, salvaments en edificis ensor-

El Chevrolet de 1936 restaurat el 2005 per l’Associació de Restauradors 
de Vehicles Antics de Bombers de Manresa (Arxiu Bombers de Manresa)

Més de mil persones han visitat a Manresa l'exposició dels 40 anys dels Bombers de la Generalitat (Interior)

El Ford T dels Bombers de Manresa comprat el 1924 (Arxiu Xavier Jovés)
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rats, de persones amb comportament 
alterat, recerca de persones perdudes, 
rescats de muntanya, rescat en medi 
marítim, fluvial o en coves i pous. Fi-
nalment, també són presents en activi-
tats no urgents, com rutes de preven-
ció, elaboració de cartografia, visites a 
elements de risc i cremes controlades.

Des del seu naixement, els Bombers de 
la Generalitat han anat creant diversos 
grups específics de treball per donar 
una millor resposta als diferents riscos 
a què fan front: Grup d’Actuacions Es-
pecials (GRAE), Grup de Recolzament 
d’Actuacions Forestals (GRAF), Grup 
d’Emergències Mèdiques (GEM), Grup 
de Riscos Tecnològics (GRIT), Grup 
d’Estructures Col·lapsades (GREC), 
Grup Operatiu de Suport (GROS)...

Museu dels Bombers
El conseller d’Interior, Joan Ignasi Elena, 
va confirmar l’any passat la creació d’un 
Museu dels Bombers de la Generalitat a 
Manresa, gràcies a un acord amb l’Ajun-
tament, que es va comprometre a buscar 
un equipament que cedirà a la Generali-
tat per instal·lar-hi el futur museu.

La proposta es fonamenta en l’antigui-
tat de la creació del Parc de Bombers 
de Manresa. «El nou museu haurà de 
saber estructurar el passat, amb el pre-
sent i el futur», va afirmar el conseller 
Elena durant una de les visites que ha 
fet a Manresa, i va sostenir que «te-
nint en compte com han evolucionat 
els museus els darrers anys, el de nova 
creació no s’ha de concebre només com 
un espai d’exposició de vehicles i equips 
antics dels bombers, sinó que cal orien-
tar-lo a la divulgació de la prevenció i 
saber gestionar els vells i nous riscos. 
L’espai museístic ha de ser un centre 
d’interpretació pedagògicament inte-
ractiu», va argumentar el conseller.

El passat mes de febrer, la Direcció Ge-
neral de Prevenció, Extinció d’Incen-
dis i Salvaments va obrir contacte amb 
tres especialistes en museística perquè 
presentessin oferta del cost d’elabora-
ció de l’estudi-projecte.

L’elecció de la ciutat com a seu del mu-
seu es basa, segons el conseller Elena, 
«en l’antiguitat i la història del Parc de 

Bombers de Manresa, el fons que dis-
posa i la llarga trajectòria de l’Associació 
de Bombers de Manresa que s’ha encar-
regat durant més de 40 anys de con-
servar i restaurar els vehicles antics». 
Amb la creació del nou museu, afegeix 
el conseller d’Interior, «Manresa serà la 
capital dels Bombers de Catalunya».

Ciutat de foc
El foc ha acompanyat la ciutat des de 
temps immemorials. Uns anys abans 
de la formació del primer cos de bom-
bers municipal el 1853, Manresa va 
patir un important incendi, recollit 
en les cròniques de Joaquim Sarret i 
Arbós. «Va ser l’any 1811 –explica la 
periodista i historiadora Gal·la Gar-
cia Casarramona–, després de la cre-
ma del paper segellat durant la guer-
ra contra l’exèrcit francès. Les tropes 

enemigues, durant la tercera entrada a 
la ciutat, van deixar cases i carrers en 
flames: va ser el primer gran incendi 
de Manresa de l’era contemporània, el 
primer del qual hi ha memòria escri-
ta». Més de 700 cases van quedar re-
duïdes a cendra, pràcticament el 75% 
dels habitatges de la ciutat, que abans 
de 1808 tenia 1.127 edificis.

Després d’aquest incendi, i de la poste-
rior reconstrucció de la ciutat, un altre 
incendi documentat que data del 16 
d’abril de 1841, ocorregut a casa d’Este-
ban Burés, va causar tres morts. Gal·la 
Garcia Casarramona explica que arran 
d’aquest fet l’Ajuntament de Manresa, 
amb l’alcalde Miquel Cots al capdavant, 
va redactar un document lamentant la 
mort dels tres ciutadans en l’incendi 
de cal Burés i informant «de la possi-

Cos de Bombers de Manresa l'any 1910 (Arxiu Xavier Jovés)

Bombers de Manresa davant la plaça de l’Ajuntament amb el nou Ford, el 1924 (Arxiu Xavier Jovés)
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bilitat d’establir una societat d’assegu-
rances contra incendis a benefici de la 
qual s’han salvat moltes famílies de la 
indigència a la qual es veuen reduïdes 
a causa dels danys ocasionats a les se-
ves propietats per la flama devoradora: 
igual que la que està establerta a Barce-
lona, seguida i observada feliçment per 
un reglament que aquest ajuntament ja 
té a mà per assabentar els propietaris 
dels edificis d’aquesta ciutat». L’Ajun-
tament anunciava que si els propieta-
ris estaven disposats a associar-se a la 
companyia, l’alcalde estaria disposat a 
tirar-la endavant.

La següent referència d’un incendi data 
del 6 de novembre de l’any 1847: «Un 
foc que va afectar la fàbrica de teixits de 
cotó La Manresana, propietat de Tor-
rens i Companyia, situada als extramurs 
de la ciutat, a la vora del riu Cardener, 
i motivada per l’explosió de l’estufa que 
servia per a la preparació del cotó». 

L’any 1849, el Govern Civil de la pro-
víncia escrivia a l’alcalde de Manresa 
comunicant-li que el ministre de Go-
vernació «del Reyno» anunciava que 
a Guadalajara hi havia reunits les mà-
quines i els elements d’instrucció per-
què rebessin l’ensenyament necessari 
els joves que «es dediquessin a bom-
bers de qualsevol classe». Per aquest 
motiu s’informava l’Ajuntament de 
Manresa que podia enviar a l’escola de 
Guadalajara gent per instruir-se «tant 
en maniobrar màquines necessàries en 
els incendis com en l’art de dirigir amb 
encert les operacions indispensables 

per contenir i disminuir els devasta-
dors efectes del foc».

Origen
El de Manresa, registrat el 1853, és el 
tercer cos de bombers més antic de 
Catalunya, després dels de Barcelona 
(1833) i Lleida (1841). Més antic que el 
d’Olot (1855), Mataró (1857), Tarrago-
na (1858), Vic (1858), Sabadell (1859), 
Figueres (1861) i Puigcerdà (1861). 
Aquests primers bombers no formaven 
part de la plantilla de treballadors mu-
nicipals, ni feien guàrdies als parcs. No-
més eren mobilitzats quan se’ls neces-
sitava, i deixaven la seva feina i anaven 
al foc. Havien de tenir un ofici per po-
der exercir de bomber: paleta, manyà, 
ferrer, fuster... I quan feien de bombers 
eren recompensats econòmicament.

Va ser l’any 1851 quan es va encen-
dre la flama per a la futura formació 
ja reglamentada del cos de bombers 
de la ciutat. En una sessió celebrada 
a l’Ajuntament el 27 de juliol de 1851, 
l’alcalde Josep Maria Pascual va reu-
nir fusters i paletes per exposar-los la 
necessitat de crear una companyia de 
bombers ensinistrats en la pràctica de 
la bomba antiincendis. L’Ajuntament 
plantejava escollir ciutadans amb l’ofici 
de fusters i paletes que es dediquessin 
a maniobrar amb la bomba, que esta-
ria al seu exclusiu càrrec. 

Al llibre Els Bombers a Manresa: 150 
anys d’història, Gal·la Garcia Casar-
ramona afirma que «a partir de l’any 
1851 Manresa va començar a funcionar 

amb un primitiu cos de bombers, que 
comptava amb una bomba de mà go-
vernada pels dos directors que hi havia, 
Burés i Sitjes, i cada un d’ells tenia tres 
ajudants: els fusters Patzi, Boladeras i 
Dalmau, i els paletes Muntada, Blanch 
i Pablo Riera». Hi havia la possibilitat 
de nomenar, a més, sis peons. Els di-
rectors, perquè tinguessin cura de la 
bomba i materials i s’encarreguessin de 
fer una prova un cop cada mes, estaven 
exempts de pagar allotjament. Als sis 
ajudants, per cada cop que haguessin 
d’anar a apagar un foc, se’ls abonaven 
10 rals, i als peons 6 rals a cada un. «El 
bomber –recorda Gal·la Garcia – que al 
primer avís o senyal de la campana no 
acudia al foc, tant si era director com 
ajudant, se li imposava una multa de 20 
a 100 rals, segons la gravetat del cas, i 
als peons se’ls despatxava».

Afegeix que «a la recerca d’un bon fun-
cionament», l’1 de setembre de 1853, i 
«sota l’assessorament d’Antoni Rovira 
i Trias», es va publicar el primer regla-
ment per a l’organització i règim de la 
companyia de bombers de Manresa: 
«Es van establir 40 places, amb 1 cap, 
1 sots-cap, 1 brigada, 2 primers capa-
tassos, 8 segons capatassos, 1 guarda 
de magatzem, 1 avisador i 26 individus 
de les classes de fusters, manyans i ma-
nobres. Tots serien voluntaris, premiats 
i recompensats per actuació i amb pro-
fessió pròpia fora del cos de bombers». 

Aquesta nova companyia també comp-
tava amb un facultatiu que havia d’acu-
dir als incendis i tenir cura dels ferits, i 

Els bombers de Manresa durant els primers anys de la dècada de 1930 (Arxiu Xavier Jovés) Casc dels bombers de Manresa durant primera 
meitat del segle XX i Guerra Civil 
(Fons Bombers de la Generalitat)
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cada primer diumenge de mes la com-
panyia es reunia per fer pràctiques i 
exercicis. Com a primer cap de bombers 
es va nomenar Francesc Burés. «L’allot-
jament del material estava situat a la pla-
ça Major, als baixos de la casa consisto-
rial, i els bombers havien d’anar a buscar 
el material en cas d’un sinistre, avisats 
mitjançant l’avisador i els serenos i els 
tocs de campana», narra la historiadora.

Tres anys més tard, el 1856, es funda la 
Companyia d’Assegurances La Unión 
Manresana, amb l’objectiu de millorar 
el cos de bombers. L’abril de 1871 es 
nomena Lluís Antonio Calver com a 
nou cap de bombers. «El juliol de 1877, 
durant l’extinció d’un incendi en una 
casa, van morir els bombers Francesc 
Ballús i Francesc Blanch». La historia-
dora afegeix que l’any 1878 s’aprova un 
nou reglament, «on per manar i dirigir 
la companyia es tria un cap i dos subal-
terns, s’amplia el nombre de membres 
fins a 50 i es modifiquen algunes pri-
mes i modificacions. L’any 1879 el nou 
cap és Josep Arola i Tatjer».

Durant aquells primers anys, els bom-
bers han de fer sortides per incendis 

en fàbriques accionades a vapor, i tam-
bé per xemeneies en cases particulars i 
carboneres i pallers. «El 1896 es torna a 
modificar el reglament, amb la supres-
sió dels dos subalterns, la creació de 
les places de capatàs major, professor 
de gimnàstica, revisor de boques d’in-
cendis i una secció de maquinistes. El 
nou reglament també preveu la possi-
bilitat de nomenar bombers honoraris 
i la formació d’una secció de veterans. 
El mateix any es funda el Montepio de 
Bombers, per a socors mutu en casos 
de malaltia. I l’any 1900 l’Ajuntament 
comença a aprovar les primeres orde-
nances per a la prevenció d’incendis».

Des de la incipient formació del cos 
de bombers fins l’any 1852, «els tre-
balladors van col·laborar en l’extinció 
d’incendis a la casa Xim, al raval Sant 
Domènec, a la placeta del Carme, al Pe-
dregar, al campanar de la Seu, als baixos 
de la casa de Josep Herp i a la travessia 
del Born». Un escrit de l’època, explica 
Gal·la Garcia, assenyala que «la compa-
nyia havia tingut molt bona acceptació 
entre la població, i els seus treballadors 
van decidir demanar a l’Ajuntament 
que l’equipés amb tots els estris neces-

saris, que fossin inscrits pels seus direc-
tors en maniobra i que fos uniformada 
per distingir-se i aïllar-se de la gentada 
que en tals casos acostuma a aclaparar 
la companyia i autoritats». Des del pri-
mer moment la incipient companyia va 
situar les dependències als baixos de la 
casa consistorial, a la plaça Major.

Com a sinistres destacats de princi-
pis de segle, la historiadora destaca 
l’explosió d’una caldera al Pont de Vi-
lomara, a principis de gener de 1902, 
que va causar 12 morts i 40 ferits, i el 
terrible aiguat l’octubre de 1907, que 
si bé no va causar víctimes mortals, 
si que va suposar importants i greus 
desperfectes i destrosses. Gairebé va 
ploure cada dia i moltes zones de Ca-
talunya van patir importants riuades i 
inundacions. El 12 d’octubre de 1907 
els Bombers de Manresa van quedar 
pràcticament desbordats per les nom-
broses actuacions que havien de fer, 
tant a la seva ciutat com a les viles ve-
ïnes. El balanç de la riuada va ser de 
moltes fàbriques i cases destrossades.

Els bombers també van intervenir 
en alguns esdeveniments polítics 

Bombers de Manresa en la inauguració del nou parc de bombers el 12 de juliol de 1932 (Arxiu Xavier Jovés)
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d’aquells anys, com la Setmana Trà-
gica de 1909. A Manresa els incendis 
als edificis religiosos van començar els 
darrers dies de juliol i els bombers van 
haver de fer múltiples sortides per evi-
tar que el foc s’estengués per les cases i 
els edificis veïns. L’any 1927 els Bom-
bers de Manresa van rebre un impac-
te dur, ja que un dels seus membres, 
Llorenç Torrens, va morir en un gran 
incendi que va afectar les carrosseries 
Novell, el 19 de novembre.

Els pioners
Han passat molts anys des que un bigoti 
ben llarg era la principal defensa d’un 
bomber contra el fum. Les bombes hi-
dràuliques i la seva aplicació en l’extin-
ció d’incendis van ser, durant els segles 
XVIII i XIX molt utilitzades a la majoria 

de ciutats d’Europa. De fet, l’origen del 
nom bomber està estretament relacio-
nat amb el de bomba. Al llibre Bombers 
de Catalunya. Història i Present s’explica 
que el 20 de juny de 1848 es va portar a 
terme el primer assaig de la nova bom-
ba hidràulica, sota la direcció del regi-
dor Manuel Portabella, amb el llauner 
Francesc Camps, el fuster F. Burés i el 
manobre F. Sitjes, que s’havien d’encar-
regar de la direcció i assaig de la bomba 
hidràulica, i escollir alhora vuit homes 
de confiança per fer-la maniobrar i ope-
rar en els casos que s’esdevinguessin. A 
partir d’aquell moment es va formar el 
que es podria anomenar el primitiu cos 
de bombers de la ciutat, integrat per vo-
luntaris que combinaven el seu ofici de 
fuster, manyà o paleta –principalment– 
amb el de bomber. Quan hi havia algun 

incendi se’ls avisava amb el toc de foc: 
un repic insistent de campanes de l’es-
glésia de la Seu.

Els Bombers de Manresa van ser els 
segons de tot el país, el 1896, a tenir 
una bomba de vapor Merryweather 
sistema Valiant model Sau Paulo que 
subministrava 450 litres d’aigua per 
minut, i que podia enviar un raig ver-
tical i un d’horitzontal i funcionava 
amb carbó. L’any 1926, van comprar 
una bomba de motor de la casa fran-
cesa Delahaye, model 47MP, amb un 
rendiment de 500 litres per minut. I 
van adquirir el seu primer vehicle l’any 
1924, un Ford T modificat per poder 
transportar el personal, l’autobom-
ba, escales i altre material d’extinció 
i salvament. El motor era d’explosió 
amb 15 cavalls de potència i 2,9 litres 
de cilindrada. El segon vehicle va ser 
un Delahaye 47MP comprat a França 
l’any 1926, que ja incorporava una mo-
tobomba amb un rendiment de 30.000 
litres per hora. L’any 1930 van disposar 
del tercer vehicle, una autobomba re-
gadora, un Renault MZ. I el quart ve-
hicle va ser comprat el 1936, poc abans 

Gal·la Garcia: «A partir de 
l’any 1851 a Manresa va 
començar a funcionar un 
primitiu cos de bombers, 
que comptava amb una 
bomba de mà governada 
pels dos directors 
que hi havia»

El parc de Bombers de Manresa inaugurat el 1932 al costat de les Mandongueres (Arxiu Xavier Jovés)
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de l’inici de la guerra, un Chevrolet de 
sis cilindres amb un dipòsit amb capa-
citat per a 6.000 litres.

Primer parc
Durant la Segona República, el 12 de 
juliol del 1932, l’alcalde Lluís Prunés va 
inaugurar el primer parc de bombers de 
la ciutat, a la plaça dels Infants, al costat 
de les Mandongueres, amb presència 
del cap de bombers manresà, Josep Bla-
si. Tenia unes instal·lacions modernes, 
com el telèfon d’emergències 1234.

Durant l’any 1934 es van establir les ba-
ses per a la fundació d’una federació de 
bombers de Catalunya i una mutualitat 
que es va fer realitat l’any 1935: «El 16 
de juny d’aquell any es va fer a Man-
resa una primera reunió per iniciar la 
creació d’aquesta federació i mútua, on 
van assistir diferents caps de bombers, 
que van proposar uns primers acords 
i organitzar una assemblea constituent 
a Barcelona, el 24 de novembre. Hi van 
assistir delegats de Sabadell, Badalo-
na, Manresa, Mataró, Lleida, Igualada, 
Arenys, Granollers i la Seu d’Urgell, i es 
va adherir a l’acte el delegat de Figue-
res», explica l’autora del llibre Els Bom-
bers a Manresa: 150 anys d’història.

D’aquells anys els sinistres destacats 
van ser l’incendi de la serradora Al-
ter, el maig de 1932, i l’explosió d’una 
caldera de vapor de la fàbrica Carre-
ras amb set treballadors morts. Durant 
la Guerra Civil, el cos de bombers va 
entrar a formar part de la Junta de 
Defensa Passiva i en el mateix parc de 
bombers es va construir un refugi per 
a més de 700 persones i l’any 1938 van 
haver d’habilitar l’edifici de l’església 
dels Infants per a magatzem, ja que 
el parc no tenia prou espai per a tot el 
material necessari. Finalitzada la guer-
ra, la repressió franquista va compor-
tar l’espanyolització del cos.

Integració
Amb la creació del Servei Provincial 
d’Extinció d’Incendis i Salvaments de 
la Diputació de Barcelona, el cos de 
bombers de Manresa s’hi va integrar 
l’any 1963. Aquest traspàs, segons Gal-
la Garcia Casarramona, «va significar 
moltes coses». Per començar, «una 
professionalització del servei, la inte-
gració en una estructura provincial, on 
el parc de Manresa seria el principal de 
la seva zona, l’adquisició de nou mate-
rial i un nou vehicle, un Pegaso-Gui-
nard, tipus 109, un nou reglament i 

nou funcionament».

Amb el pas a la Diputació, el nou cap de 
parc i fins al 1987 va ser Antoni Tàpias. 
El traspàs també va significar noves tèc-
niques i materials en les lluites dels focs 
forestals, com dos vehicles Unimog per 
a treballs logístics: «En el període de la 
Diputació, la ciutat de Manresa va viure 
un crisi del sector tèxtil que es va tra-
duir en nombrosos incendis a indústri-
es tèxtils, entre la quals podem destacar 
l’Auxiliar Tèxtil Manresana».

El juny de 1980, amb les competències 
de l’Estatut d’Autonomia, els bombers 
de la Diputació van ser traspassats a la 
Generalitat de Catalunya. Això va pro-
vocar un nou canvi organitzatiu i tam-
bé el trasllat al parc del Guix. La llei 
de Protecció Civil de 1992 establia que 
els ajuntaments de més de 20.000 habi-
tants havien de tenir plans d’emergèn-
cia propis. Els primers de Catalunya es 
van fer a Manresa.

1994, annus horribilis
Els incendis forestals a Catalunya que 
es van produir durant l’estiu de 1994 
any són considerats els més greus de la 
història del país. Mai les flames havien 

Imatge acolorida amb intel·ligència artificial dels incendis de 1994, 
els pitjors que ha viscut mai Catalunya
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tingut tant d’impacte ni s’havia mani-
festat una energia de foc tan alta.

Aquells dies de juliol, les temperatures 
de 40 graus, les ràfegues superiors als 
50 km/h de vent del sud-oest molt càlid 
i sec, i una humitat baixa, per sota del 
10%, van facilitar que el foc es propa-
gués amb rapidesa pels boscos extrema-
ment secs de Navàs, Castellnou de Ba-
ges, Súria, Fonollosa, Balsareny, Callús 
i Sant Joan de Vilatorrada. Un incendi 
que es va ajuntar dos dies després, al 
terme de Viver i Serrateix, amb l’origi-
nat a Gargallà, al Sud del Berguedà.

El dia més fatídic va ser el 4 de juliol, 
quan es van declarar 80 incendis, 60 
dels quals simultanis, amb un balanç 
de 5 persones mortes i més de 6.500 
persones evacuades. El pitjor foc va ser, 
sens dubte, el de la Catalunya Central.

Fins a 45.000 hectàrees de zona forestal 
cremades. El 50% dels boscos del Bages 
i el Berguedà, i un 19,8% de la superfí-
cie total de les dues comarques. 15.000 
hectàrees cremades al Bages i 29.900 al 
Berguedà. Unes xifres espantoses que 
converteixen aquells incendis en uns 
dels més importants registrats a tot el 

Mediterrani. Una tragèdia que segueix 
ben viva a la memòria de la gent. 

Quatre anys després, l’any 1998, un 
nou incendi arrasava la Catalunya cen-
tral, fet que van propiciar la creació de 
la Regió d’Emergències Centre. Aquell 
drama va servir per iniciar un canvi en 
la percepció dels incendis i per millo-
rar les condicions, els mitjans i la pre-
paració per fer front a les flames. Avui 
dia, no tenen res a veure les campanyes 
i els plans antiincendis amb els d’aquell 
fatídic 4 de juliol de 1994, un dia en 
què al conjunt dels Països Catalans es 
van declarar més de cent incendis.

La campanya del 2022
La campanya forestal de l’any passat 
va estar marcada per la persistència de 
les altes temperatures, la situació de 
sequera, les baixes humitats relatives, 
les altes temperatures al Prepirineu, 
les tempestes seques i la calor cons-
tant, que va provocar que l’atmosfera 
disposés dels condicionants adequats 
per a la convecció.

En paral·lel, es van produir episodis 
crítics de simultaneïtat que no es vi-
vien des de feia 30 anys, però el nou 

sistema organitzatiu dels Bombers de 
la Generalitat va permetre combatre’ls 
amb una visió a nivell general de Ca-
talunya, i no des del punt de vista de 
cada incendi a què feien front, i un al-
tíssim compromís envers la seguretat 
en les operacions d’extinció.

La desestacionalització de la campanya 
forestal ja es feia ben palesa a l’hivern, 
quan es va produir un gran incendi fo-
restal a l’Alt Empordà, que va afectar 
433 hectàrees. Més tard, a l’inici de la 
campanya forestal també es van pro-
duir diversos incendis que van afectar 
superfícies importants. «La campanya 
forestal va continuar al juny amb im-
portantíssims incendis forestals, amb 
un destacat episodi de simultaneïtat 
d’incendis forestals arreu de Catalu-
nya, i incendis extrems que afectaven 
zones d’interfase urbana», explica Joan 
Delort, director general de Prevenció, 
Extinció d’Incendis i Salvaments.

El cap operatiu dels Bombers de la 
Generalitat, David Borrell, afegeix que 
«tot i ser un dels estius amb les pitjors 
condicions climatològiques adverses, 
el 2022 no és l’any on es concentren 
més incendis en campanya. Si com-

Els bombers disposen avui d'una quarantena de mitjans aeris (Interior)
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parem les dades dels darrers 15 anys, 
hi ha 5 anys en aquest període amb un 
nombre d’incendis més elevat (2007, 
2009, 2012, 2016 i 2017)».

«A l’inici de campanya –detalla David 
Borrell– es va produir un episodi de 
simultaneïtat d’incendis. Entre el 15 i el 
17 de juny se’n van produir un total de 
39. Va ser el pitjor inici de campanya des 
que es disposen dades (1986), i només el 
2003 es va apropar a aquest valor, amb 
21 incendis. Dels 39 incendis d’aquest 
període, 23 van ser produïts per llamps, 
cosa que suposa un 60% dels incendis 
produïts entre el 15 i el 17 de juny».

Entre el 15 de juny i el 15 de setembre 
es van produir un total de 260 incendis 
forestals, que van afectar una superfí-
cie de 6.136 hectàrees. Els Bombers de 
la Generalitat van treballar en 2.415 
serveis per incendis de vegetació, dels 
quals 883 eren de vegetació agrícola i 
559, forestal. La xifra d’incendis se si-
tua lleugerament per sobre de la mit-
jana dels darrers quinze anys. Històri-
cament, en comparació amb anys amb 
condicions similars (com ara 1986, 
1994, 1998, 2003 i 2012), es detecta 
una evolució a la baixa pel que fa a su-
perfície afectada.

A causa de la simultaneïtat de focs, es 
van haver de prioritzar els recursos en 
funció de la potencialitat que pot assolir 
un incendi, o del perill que pot suposar 
d’arribar a zones poblades i d’afectar vi-
des humanes. Els Bombers de la Gene-
ralitat van establir per primera vegada, 
fruit dels canvis en el Pla d’Actuació del 
Grup d’Intervenció (PAGI) de l’INFO-
CAT, un centre de comandament cen-
tral des d’on es coordinaven els diferents 
incendis, que permetia establir estratè-
gies globals d’extinció. Es van combinar 
estratègies ofensives amb estratègies de 
confinament, de forma que van poder 
establir uns eixos clars i segurs on anco-
rar el foc. Així, enlloc d’anar a buscar el 
front amb atac directe, van dur el front 
fins als llocs on poder-lo ancorar (car-
retera, conreu, pista, zona gestionada 
etc.). Malgrat que la superfície afectada 
sigui major, aquesta maniobra permet 
guanyar temps i desancorar recursos 
que poden destinar-se a altres sectors 
de l’incendi, o a d’altres incendis actius.

Canvi climàtic
«Els boscos són un dels ecosistemes 
que més pateixen els efectes de l’escal-
fament global». Així de clar es mostra 
el conseller d’Interior Joan Ignasi Ele-
na, que afegeix que avui «els incendis 
forestals suposen l’amenaça més gran 
pel medi natural al nostre país». En 
paraules del conseller, els boscos cata-
lans ho estan passant molt malament 
pels efectes del canvi climàtic: «Tenim 
els boscos estressats per la sequera i 
l’augment de temperatures i tenim els 
boscos més densos i continus que mai. 
Tenim, per tant, boscos que poden 
cremar més que mai».

En paral·lel, Joan Ignasi Elena sosté que 
l’abandonament del món rural i de la 
gestió forestal «ha fet que tinguem molt 
sotabosc, amb molts arbres competint 
per l’aigua, més biomassa acumulada i 
més continuïtat de la massa forestal». 
El resultat és una situació de gran càr-

rega de combustible disponible en uns 
boscos estressats: «Avui, tenim els bos-
cos més vulnerables que mai i amb més 
risc d’incendi que mai. La regió medi-
terrània s’escalfa un 20% més ràpid que 
la mitjana mundial. Aquest gener vam 
presentar un Pla de prevenció d’in-
cendis forestals que multiplica per sis 
el pressupost anual. Un pla que ha de 
servir per preparar els boscos catalans 
per fer front a l’emergència climàtica i 
als incendis de sisena generació».

L’estiu passat es va donar la suma de 
diferents factors que van portar a una 
situació molt difícil en relació als in-
cendis a Catalunya. Va arribar una 
enorme onada de calor, excepcional 
per l’època, que va portar temperatu-
res de més de 40 graus, abans i tot de 
començar l’estiu. També es van pro-
duir tempestes seques, amb molt apa-
rell elèctric i sense precipitació, que 
van provocar nombrosos incendis per 
llamps. I l’augment del vent va agreu-

Un avió de vigilància i atac fent una descàrrega (Interior)
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jar la situació. Va ser el còctel perfec-
te perquè es produïssin nombrosos 
incendis. Perquè més enllà dels més 
importants que van ser notícia, com el 
del Pont de Vilomara, se’n van produir 
molts més que afortunadament van 
poder ser extingits força ràpidament.

Els efectes del canvi climàtic creen un 
nou escenari de risc. A Catalunya, els 
boscos ocupen el 64,1% de la seva su-
perfície, i antigues terres de conreu. En-
tre el 1950 i el 2019, la temperatura mit-
jana anual s’ha incrementat 1,8 graus. 
Entre el 2021 i el 2050, la precipitació 
mitjana anual baixarà entre un 10 i un 
20% respecte del 1971-2000. Les pluges 
són més torrencials i el clima, més sec. 
Aquest nou escenari de paisatges més 
vulnerables, amb boscos estressats i un 
clima més càlid i inestable, permet un 
tipus d’incendi forestal (anomenat de 
sisena generació) més virulent, que su-
pera la capacitat d’extinció de qualsevol 
cos de bombers. Viure a tocar del bosc 
suposa un gran risc. En un incendi es 
prioritza el salvament de les persones, i, 
posteriorment de les propietats.

Incendis de sisena generació
Més ràpids, imprevisibles i demolidors. 
Els anomenats incendis de «sisena ge-
neració» s’han convertit en una ame-
naça global i estan en el punt de mira 
de la comunitat científica i dels equips 
d’extinció d’arreu del món. Darrera-
ment n’hi ha hagut a Califòrnia, Grècia, 
Austràlia, Portugal... El cap operatiu 
dels Bombers, David Borrell, explica 
que es caracteritzen per modificar la 
meteorologia del voltant i pel seu com-
portament erràtic, que planteja màxi-
ma dificultat a l’hora de combatre’ls: 

«Els incendis s’aprofiten d’una atmosfe-
ra que és més calenta i alliberen tanta 
energia que són capaços de modificar 
les condicions atmosfèriques del seu 
entorn fins a generar tempestes de foc».

Són focs que agafen una velocitat inu-
sual, que supera la velocitat de movi-
ment i la capacitat d’extinció, i els fa 
inabastables per als operatius: superen 
la capacitat d’extinció de les brigades 
forestals, el límit de les quals són fla-
mes de tres metres i velocitat de propa-
gació de 2 km/h. Les causes principals 
d’aquest tipus d’incendis, explica el cap 
operatiu dels Bombers, «són el canvi 
climàtic, per l’augment de la tempera-
tura i el descens de la humitat, i l’aban-
dó de les zones rurals, que fan que hi 
hagi més vegetació i menys tallafocs». 

Els incendis actuals tenen més territo-
ri per cremar i, pel canvi climàtic, ho 
poden fer amb molta més intensitat. 
El responsable operatiu dels Bombers 
matisa que «abans els grans incendis 
cremaven entre 15.000 i 20.000 hec-
tàrees, i el 2016 van començar a cre-
mar-ne 200.000. Són incendis amb 
unes intensitats que multipliquen per 
10 els que havíem vist anteriorment», 
afirma David Borrell. El cap operatiu 
dels Bombers afegeix que «són incen-
dis imprevisibles, que no podem apa-
gar perquè la intensitat supera la capa-
citat d’extinció d’un cos de bombers i la 
capacitat de supervivència d’un bom-
ber davant d’aquestes flames. Ni els 
mitjans més pesants, que deixen anar 
5.500 litres en cada descàrrega, són 
capaços de ser efectius perquè l’aigua 
s’evapora abans de tocar el terra». Per 
això, manifesta David Borrell, s’ha 

d’actuar abans, fent prevenció.

Aquest escenari, difícil d’imaginar fa 40 
anys, és ara una possibilitat que Bom-
bers estudia i es prepara per afrontar: 
«Si abans es pretenia apagar el foc amb 
el mínim de terreny cremat possible, ara 
es valora el cost d’oportunitat: assumir 
que caldrà sacrificar centenars o milers 
d’hectàrees per salvar-ne d’altres». 

David Borrell: «Entre el 15 
i el 17 de juny de 2022 es 
van produir 39 incendis. 
Va ser el pitjor inici de 
campanya des que es 
disposen dades (1986)»
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Hi ha històries que estan vinculades a un lloc concret. 
La de la Carme Boix Bernat està estretament relacionada 
amb la plaça Major de Manresa. Allà ha transcorregut 
bona part de la seva vida, des que era una nena fins als 
setanta anys. Malgrat que és el lloc on li hauria agradat 
envellir, fa uns anys es va veure obligada a traslladar-se 
a viure en un altre pis de la ciutat que disposés d’ascen-
sor per evitar la dificultat de pujar escales. «Sovint, però, 
encara enyoro l’ambient de la plaça, sobretot els dies de 
festa major», confessa la manresana, que aquest mes ha 
arribat al segle de vida. «Cent anys es diuen de pressa, 
però són tantes les experiències que sovint la memòria 
falla», destaca.

Tot i això, quan parla de la seva estimada plaça, els records 
surten sols i la seva expressió s’il·lumina. Ella va néixer a 
Montsó, a Osca, però amb només quinze dies de vida va 
arribar a Manresa, on es va establir amb la seva família. De 
seguida es van integrar en el dia a dia de la ciutat, tenint en 
compte que vivien en ple centre, concretament al número 
15 de la plaça Major. «La meva infància va transcórrer a la 
plaça, on cada tarda sortia a jugar amb les meves germa-
nes i amb els altres nens que vivien a la vora», relata. El 
seu entreteniment era saltar a corda o amagar-se entre les 
caixes de fruites i hortalisses els dies que hi havia mercat. 
«Jugàvem fins que es feia fosc i els llums dels portals s’apa-
gaven», recorda.

històries centenàries

Laura Serrat
Foto: Joan Closas

Llocs on tornar
Carme Boix
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Quan va ser més gran, va decidir continuar residint a la 
plaça amb la companyia d’una de les seves germanes, la 
Dolors, amb qui ha conviscut al llarg de la seva vida de 
soltera. Per guanyar-se el pa, de seguida va trobar feina a 
l’empresa manresana Ortopèdia i Cirurgia, on va treballar 
durant cinquanta anys. La seva gran passió, però, sempre 
ha estat la costura i, de fet, ha estat la modista particular de 
la seva família, cosint tota mena de vestits amb una traça 
que va adquirir de manera gairebé autodidacta. Arribats 
els cent anys, sovint es pregunta si s’hauria pogut dedicar 
a un art que, de tant en tant, encara practica els dies que es 
troba amb més forces, ja que la vista és un dels sentits que 
conserva gairebé intacte.

Des de fa gairebé trenta anys, continua vivint amb la seva 
germana en un pis del carrer del Bruc molt ampli i llumi-
nós, que només té una pega, la distància que el separa de 
la plaça Major. Recentment, però, va tenir una agradable 
sorpresa que li va permetre tornar al passat. La família li va 
preparar un homenatge pel seu centenari que es va celebrar 
a la Plaça i va consistir en un berenar i una ballada de sarda-
nes, amenitzada per la Cobla la Principal d’Olot. En aquella 
festa, que va aplegar desenes de persones, entre familiars, 
veïns i amics, es va tornar a sentir com a casa, malgrat el pas 
dels anys. Les circumstàncies poden haver canviat, fins i tot 
l’aspecte de la plaça, però la sensació de plenitud quan es 
torna als llocs on s’ha estimat la vida és eterna.
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d'aquí i d'allà

Rémi Gontié

l meu nom és Rémi Gontié i vaig 
néixer el 15 de febrer de 1989 a 
Grenoble (França). Vaig començar 
a estudiar Ciències de l’Activitat 
Física i l’Esport (CAFE) a Tolosa 
de Llenguadoc, sense gaire entusi-
asme perquè des de petit volia ser 

fisioterapeuta. A França era molt difícil accedir a aquests 
estudis perquè s’havia de fer el primer any de medicina i, 
després, un examen on es presentaven unes 2.000 perso-
nes i els 300 que tenien millor nota eren els que entraven 
a l’Escola de Fisioteràpia. Per aquest motiu, vaig decidir 
estudiar-ho en un altre país. La meva primera opció per 
fer-ho era entrar en alguna universitat de Barcelona i la 
segona Manresa, per proximitat. Vaig estar molt content el 
dia que em van donar els resultats i vaig veure que estava 
acceptat a Manresa. Per tant, es pot dir que vaig aterrar a 
la ciutat de casualitat. Quan vaig arribar a Manresa vo-
lia trobar un club per practicar esport per poder relaci-
onar-me amb gent de la ciutat i, com que m’agradava el 
vòlei, vaig començar a buscar per internet fins que vaig 
trobar la pàgina web del Vòlei Manresa. Els vaig enviar un 
correu per veure si podia anar-hi un dia per provar-ho i 
em van contestar que podia anar-hi el següent dimecres, 
a les vespre, al pavelló del Pujolet. M’hi vaig presentar i 
em vaig trobar un grup de persones molt simpàtiques que 
em van rebre amb els braços oberts des del primer dia. Fa 
dos anys que ja no estic al grup, però encara hi conservo 
moltes amistats. 

Entenc i parlo català força bé. La gent em nota l’accent, 
però ningú diria que soc de fora de Catalunya. El vaig 
aprendre gràcies als companys de l’equip de vòlei. Al 
principi quan parlaven amb mi feien l’esforç de parlar en 
castellà perquè era la llengua que havia estudiat a l’escola, 
però més endavant, als sopars que fèiem, com que tothom 
parlava alhora i entre ells l’idioma era el català, m’havia 
d’espavilar si volia entendre el que deien. Això em va anar 
molt bé perquè en pocs mesos l’entenia perfectament. Tot i 
això, vaig començar a parlar-lo més tard, quan vaig entrar 

França

E
«Després de dotze anys vivint aquí, 
ja em considero un manresà més»

a treballar a la Universitat. Des de l’any 2015 treballo com 
a professor del Grau en Fisioteràpia i com a fisioterapeuta 
a la clínica universitària de la FUB. El que més m’agrada de 
Manresa és la vida que hi ha al carrer i veure com s’omplen 
totes les terrasses quan surt el mínim raig de sol a l’hivern. 
I el que menys és que la ciutat no te gaires bones comuni-
cacions per anar a Barcelona, i encara menys a França. Pel 
que fa a les tradicions m’ha sorprès molt com la gent jove 
està molt integrada i implicada a la regió; com per exem-
ple, en els balls o els castellers. Fa temps que vaig decidir 
quedar-me a Manresa. Després de dotze anys vivint aquí, 
ja em considero un manresà més. El que trobo a faltar de 
França és la meva família i amics, ja que viuen allà. Tot i 
que no està gaire lluny –unes quatre hores amb cotxe–, no 
puc anar-hi de manera regular i m’agradaria poder veure’ls 
més sovint; com la gent d’aquí que va el dissabte al migdia 
a dinar a casa dels pares.

Foto: Marc Prat

Alba Pararols
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Josep M. Macià Roldan, gerent i secretari tècnic del Col•legi d’Enginyers 
Graduats i Enginyers Tècnics Industrials a la Catalunya Central

ambé podrem actuar en substàncies 
que no admetin ser contaminades 
per contacte físic, fer prediccions en 
tot tipus de maquinaria industrial, 
detecció de patologies en edificis, 
pèrdues energètiques, ponts tèrmics, 
detecció de gasos, funcionament ir-

regular de les instal·lacions d´energies renovables, etc.

Per analitzar temperatures en diferents situacions de mane-
ra precisa, s’utilitzen sensors infrarojos que detecten la llum 
infraroja emesa a l’espectre electromagnètic. La primera ve-
gada que es va conèixer l’existència de llum infraroja va ser a 
l’any 1800, gràcies a William Herschel. Va utilitzar un prisma 
per dividir la llum en colors, va posar un termòmetre a prop 
de cada color de la llum i va descobrir que el termòmetre 
detectava la calor fins i tot quan no hi havia llum visible; és a 
dir, en longituds d’ona en què hi ha llum infraroja.

Per construir una imatge, una càmera infraroja utilitza un 
termograma que és, a grans trets, un patró de temperatu-
res. Aquestes dades s’envien al processador de la càmera, 
que, juntament amb la imatge, és capaç de mostrar una 
imatge tèrmica com les que coneixem.

Les primeres càmeres tèrmiques utilitzaven imatges mo-
nocrom. És a dir, anaven des del negre al blanc, on el blanc 
era el més càlid. Les noves càmeres assignen colors falsos a 
aquestes imatges en funció del rang de temperatura en què 
se situïn. Els colors blau i violeta es fan servir per al fred. 
Del violeta, es passa al vermell, taronja, groc i arriba fins al 
blanc, que és el més calent de tots. 

Així doncs, la càmera capta la radiació infraroja de l’espec-

T
tre electromagnètic, transformant aquesta energia radiada 
en informació sobre la temperatura dels elements. Els di-
ferents colors finals que veiem a la càmera corresponen als 
diferents senyals de radiació infraroja d´ona llarga emesa, 
absorbida i reflectida provinents dels elements analitzats. 
Per tant, ens permeten fer visible problemes que a simple 
vista no podem detectar. 

Com fem inspeccions termogràfiques? Molt simple. Cal 
mesurar temperatures interiors i exteriors, i també fer foto-
grafies de zones que estan en bon estat, per poder fer com-
paratives. Les lectures han de ser directes, no ho podem 
fer a través d’aïllants, cortines o similars. Podem alternar la 
imatge fotogràfica real amb la termogràfica, això ens per-
metrà ubicar i situar les comprovacions sense gaires expli-
cacions complementàries. Eviteu la radiació directa del sol 
o fonts de calor, feu-ho quan no hi siguin aquestes fonts. El 
sofware que porten les càmeres faran la resta. 

En el camp de les auditories energètiques, gairebé ho con-
siderem un element imprescindible. L’objectivitat i fiabi-
litat que aporta per conèixer l´estat real d’un edifici i del 
comportament tèrmic de l’embolcall i les seves instal·laci-
ons és determinant.

La termografia

innovació i tecnologia

En ocasions acostar-se a l’objecte o a la instal·lació suposa un perill o simplement és compli-
cat o impossible. La termografia permet examinar per exemple una línia elèctrica d’alta tensió. 

Permet detectar clarament diferencials de temperatures que seran crítics i punts calents a grans 
distàncies, que ens posen de manifest una situació irregular i perillosa per la continuïtat del servei. 

Es tracta d´un procediment no destructiu que complementat amb d’altra informació presa a 
camp permet l´emissió d´ informes d´estat molt complets.
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saps què menges?

Marta Jorge

Evita els fruits secs fregits 

Ja hem comentat en alguna altra pu-
blicació anterior que els fruits secs són 
un aliment amb una aportació nutrici-
onal beneficiosa, però cal fer-hi alguns 
matisos. Avui revisarem l’etiqueta d’un 
fals fruit sec:

INGREDIENTS
Cacauets pelats, oli vegetal de gi-
ra-sol, sal (2%).

INFORMACIÓ NUTRICIONAL 
(per 100ml)
Valor energètic 2.513 kJ (607 kcal)
Greixos                   51 g
 dels quals saturats 5,8 g 
Carbohidrats          6,1 g 
 dels quals sucres  5,1 g
Fibra alimentària    10 g
Proteïnes                26 g
Sal                             1,7 g
Fòsfor 387 mg
Ferro 2,5 mg
Magnesi 180 mg 

RECORDA
El cacauet és un llegum considerat 
habitualment un fruit sec. És un 
aliment nutricionalment interes-
sant pel seu contingut en proteï-
nes i altres micronutrients com el 
fòsfor. El seu  veritable hàndicap, 
però, és l’elevat contingut en grei-
xos, raó per la qual no en podem 
abusar. De totes les versions de ca-
cauet per anar picant, la pitjor és 
la fregida, mentre que les millors 
són el natural o torrat. En alguns 
supermercats es poden trobar ca-
cauets pelats sense fregir, cosa que 
els converteix en una gran opció 
o, millor encara, els cacauets que 
venen directament amb la closca. 
Si l’hem de trencar per menjar-ne 
acostumem a trigar més temps a 
consumir-los i, teòricament, això 
ens hauria de fer més conscients i 
evitar-ne l’abús.

Llegint l’etiqueta ja sabem que estem 
davant d’un paquet de cacauets. Tam-
bé podem saber que es tracta d’un 
aliment escassament processat, ja que 
només inclou tres ingredients. No 
obstant això, hauria estat ideal que 
l’etiqueta d’aquest producte només in-
diqués “cacauets”, bàsicament perquè 
ens hauríem estalviat el fregit i la sal 
afegida que fan que sigui un producte 
menys saludable. Els que presentem 
aquí són cacauets menys interessants 
nutricionalment perquè porten 1,7 g 
de sal per cada 100 g i, a més, han estat 
fregits amb oli de gira-sol, que com ja 
hem explicat en aquesta secció no és el 
més convenient. No menys important, 
el cacauet ja és un producte prou ener-
gètic, amb un 51% de greix, perquè, 
a més, s’hi afegeixin olis. Els carbohi-

drats hi són naturalment presents i, 
per la resta, és un producte força ric en 
proteïnes, a banda de fòsfor, magnesi i 
ferro en menor quantitat.

Cal aclarir que el cacauet és un fals fruit 
sec perquè, en realitat, és un llegum. 
Però, per les seves característiques nu-
tricionals s’agrupa amb els fruits secs i 
és amb ells on l’acostumem a trobar a 
botigues i supermercats. Es tracta d’un 
producte nutricionalment interessant, 
però amb una mala premsa no del tot 
encertada, que prové de Nord-amèrica. 
Arran de pel·lícules on els seus pro-
tagonistes mengen creps americanes 
plenes de mantega de cacauet i melme-
lada, la mantega de cacauet s’ha con-
siderat popularment un producte  no 
gaire saludable, però cal aclarir algun 
punt. Pot ser saludable sempre i quan 
l’etiqueta del producte indiqui que el 
cacauet es l’ingredient únic. Malau-
radament, al supermercat en podem 
trobar moltes marques que contenen 
sucres afegits i, fins i tot, oli de palma. 
Per tant, cal vigilar amb els ingredients 
i, donada la gran densitat calòrica del 

cacauet, no en podem abusar en cap 
dels seus formats, encara que el cacauet 
sigui l’únic component present.
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CENTRE DE NORMALITZACIÓ 
LINGÜÍSTICA MONTSERRAT 
SLC Manresa – SCC Bages  ·  Passeig de Pere III, 68   
Tel. 93 872 17 07   ·   manresa@cpnl.cat   
www.facebook.com/SLCdeManresa

La Secretaria de Política Lingüística publica el primer 
Tast de ‘Fils de conversa’, recurs digital per promoure 
la conversa en català de forma lúdica

La Secretaria de Política Lingüís-
tica publica el primer Tast de Fils 
de conversa, recurs digital per pro-
moure la conversa en català. Els 
Tastos són una petita mostra de les 
més de 300 activitats que es poden 
trobar a les 10 unitats de què cons-
ta  Fils de conversa, amb l’objectiu 
d’estimular l’expressió oral a través 
de vídeos, àudios i jocs. En total hi 
haurà quatre Tastos que s’aniran 
renovant cada tres mesos.

Cada Tast de  Fils de conver-
sa  consisteix en una imatge inte-
ractiva amb cinc o sis interaccions 
que remeten a una activitat de ca-
ràcter lúdic. Si l’usuari està interes-

sat en el tema proposat, pot acce-
dir a la resta d’activitats d’aquell fil.

Fils de conversa  (https://llengua.
gencat.cat/ca/serveis/aprendre_ca-
tala/a-catalunya/fils-de-conversa/) 
és accessible gratuïtament des de 
qualsevol dispositiu mòbil i va adre-
çat a participants en el programa 
Voluntariat per la llengua, a profes-
sorat i alumnat de català per practi-
car dins i fora de l’aula i a tothom qui 
vulgui aprendre i practicar el català.

https://llengua.gencat.cat/ca/serveis/aprendre_catala/a-catalunya/fils-de-conversa/
https://llengua.gencat.cat/ca/serveis/aprendre_catala/a-catalunya/fils-de-conversa/
https://llengua.gencat.cat/ca/serveis/aprendre_catala/a-catalunya/fils-de-conversa/
https://llengua.gencat.cat/ca/serveis/aprendre_catala/a-catalunya/fils-de-conversa/
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indrets

Josep M. Mata-Perelló / Josep Girabal Guitart
(Geoparc Mundial UNESCO de la Catalunya Central)

n aquesta ocasió no ens centra-
rem en cap indret relacionat amb 
el patrimoni geològic, sinó que ho 
farem en un lloc molt directament 
relacionat amb la mineria i amb el 
patrimoni miner. Cal no oblidar 
mai que la mineria es troba direc-

tament relacionada amb la geologia, ja que no deixa de ser 
l’explotació dels recursos geològics. Creiem fermament en 
el binomi de la geologia i de la mineria i en el patrimoni 
geominer. Ens centrarem, per una banda, en la conca lig-
nitífera del Berguedà i en la mineria desenvolupada so-
bre aquesta zona; i per d’altra en l’important Museu de les 
Mines de Cercs. Tots dos aspectes es troben estretament 
relacionats. No cal oblidar que la Conca Lignitífera del 
Berguedà va tenir una gran importància en el desenvo-
lupament industrial de Catalunya i que el Museu de les 
Mines de Cercs és un fidel aparador d’aquesta conca i de la 
importància que va tenir. 

La conca carbonosa s’estén per diferents indrets del Ber-
guedà i per fora (per la propera comarca de l’Alt Urgell). 
Es tracta d’una conca lignitífera relacionada amb nivells 
mesozoics del Garumnià, del trànsit del Cretàcic al Paleo-
cè, del Mesozoic al Cenozoic. Aquests carbons tenen una 
antiguitat de 70–65 milions d’anys i han estat explotats a 
diferents indrets de la comarca, fonamentalment a Cercs, 
Vallcebre, Saldes, la Nou de Berguedà, Castell de l’Areny... 
fins i tot prop de Tuixén, a l’Alt Urgell. Actualment, totes 

les explotacions estan tancades, des de fa anys. I molt so-
vint les antigues explotacions han estat ben restaurades, 
com succeeix prop de Cercs i entre Fígols i Fumanya. Pel 
que fa al Museu de les Mines de Cercs, cal destacar que 
és un immillorable exponent d’aquestes activitats mine-
res, desaparegudes fa relativament poc temps. Al museu 
es reflecteix fidelment aquesta conca, que va ser molt im-
portant per al desenvolupament industrial de Catalunya, 
en aportar l’energia necessària per a la indústria. D’altra 
banda, al museu es poden veure les tècniques mineres en 
visitar una important galeria d’extracció. Cal dir que un 
dels enginyers de mines que va contribuir al desenvolu-
pament miner del Berguedà va rebre el títol nobiliari de 
comte de Fígols. Es tracta de l’enginyer basc José Enrique 
de Olano y Loyazaga, i el seu castell encara es conserva 
prop de Sant Corneli.

El Museu de les Mines 
de Cercs i la mineria 
del Berguedà

E
Nom del paratge: Museu de les Mines de Cercs i la Conca Ligni-
tífera del Berguedà. Situació: A la comarca del Berguedà (amb 
una petita continuïtat per la de l’Alt Urgell). Importància minera: 
Aquesta conca minera va tenir una gran importància i va suposar 
un revulsiu, tant per al Berguedà com pel conjunt de Catalun-
ya. Importància geològica: Les explotacions mineres van con-
tribuir al coneixement exhaustiu del Garumnià, situat al trànsit 
del Cretàcic al Paleocè. Materials geològics: Aquests carbons, 
concretament lignits, es troben intercalats entre nivells de mar-
gues (calcolutites) i de calcàries. Edat de formació: Cal situar-la, 
aproximadament en el límit del Cretàcic–Paleocè, o el que es el 
mateix entre el Mesozoic i el Cenozoic. El Museu de les Mines de 
Cercs: És un dels museus miners més importants de Catalunya 
i és un fidel testimoni de la Conca Lignitífera de l’Empordà i pot 
ser un dels punts vitals d’un possible Parc Geològic del Berguedà. 
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Ignasi Cebrian

Entre l’enveja i l’altruisme

enveja és una emoció complexa 
i universal i un comportament 
humà que pot ser motivat per 
molts factors. Algunes teories 
suggereixen que l’enveja es pot 
originar a partir d’un desig per 
obtenir alguna cosa que una altra 

persona té o per evitar que algú més tingui alguna cosa 
que ens agradaria tenir. Una emoció arrelada al nostre 
tarannà biològic com a espècie. Així doncs, des de la 
perspectiva evolutiva i biològica, l’enveja pot haver-se de-
senvolupat com a mecanisme per protegir els recursos i 
assegurar la supervivència en entorns on els recursos eren 
limitats. Això podria haver contribuït a la supervivència 
de l’espècie, ja que l’enveja podria motivar a les persones 
a competir per obtenir recursos valuosos. Es podria veu-
re com un mecanisme adaptatiu que es va desenvolupar 
per assegurar la supervivència i l’èxit evolutiu de la nostra 
espècie i, segurament, dels nostres avantpassats. No som 
únics, però el mateix es pot observar en molts animals que 
competeixen per aliments, parella i altres recursos per a 
la seva supervivència i la dels seus descendents. L’enveja 
seria com una mena d’egoisme d’espècie.

Un altre comportament humà, antagònic a l’enveja, és 

L’ l’altruisme. També des d’una perspectiva evolutiva i bio-
lògica, aquest comportament implica sacrificar els propis 
recursos per ajudar altres individus sense esperar una 
recompensa directa. Això pot semblar paradoxal, ja que 
la teoria de la selecció natural suggereix que els compor-
taments altruistes no són seleccionats, ja que no ajuden 
a l’individu a transmetre els seus gens a la següent genera-
ció. No obstant això, hi ha diverses teories que expliquen 
com l’altruisme pot haver-se desenvolupat en els éssers 
humans. Una d’aquestes teories és la selecció de grup, que 
suggereix que els comportaments altruistes poden ser se-
leccionats si ajuden a la supervivència i la propagació del 
grup en el qual l’individu viu. Això podria explicar per 
què els humans tenen comportaments altruistes envers les 
seves famílies i comunitats, ja que ajudar altres membres 
del grup pot ajudar a garantir la supervivència del grup 
en el seu conjunt. I, per tant, contribuir a l’èxit reproduc-
tiu del grup i de l’espècie. Tampoc no som els únics ani-
mals amb comportaments altruistes. S’han observat, per 
exemple, en dofins o elefants. Molts comportaments que 
podem dir que són exclusivament humans, no ho són. És 
mostren amb quasi la mateixa complexitat en d’altres ani-
mals. Segurament, això és un clar indicador que aquests 
comportaments tenen una base biològica, innata o evolu-
tiva, segurament modulats per qüestions de tipus cultural.

natura urbana

Paisatges, recursos naturals per posseir o compartir
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notícies del pou

«El judici al procés va ser infame, 
amb formes del jutge Marchena 
fent-se l’educat, però en el fons
prohibint l’emissió de les 
imatges, cosa que significava 
pervertir el sistema»
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l'entrevista

MANEL 
GÓMEZ 
VALENCIA
Jordi Sardans
Fotos: Francesc Rubí

Advocat a l’Administració Pública, secretari 
delegat de l’Institut Barcelona Esports de 
l’Ajuntament de Barcelona i dibuixant. Del 
2014 al 2017 treballa al Patronat Municipal 
de l’Habitatge de Barcelona i abans havia 
estat a l’Ajuntament de Sant Just Desvern. 
També havia estat secretari interventor de 
l’Ajuntament de Sallent (2004-2007). De 1993 
a 2007 milita al PSC, forma part de l’executiva 
del partit a Manresa i es presenta com a regidor 
a les municipals de 2003 i després forma part 
de Ciutadans pel Canvi. L’any passat va fer la 
seva primera exposició de dibuixos al Centre 
Cívic Selves i Carner.

as anar a l’estu-
di d’Estanislau 
Vilajosana?
-Al Paidos ha-
via dibuixat per 
a revistes esco-
lars: tenia traça 

i afició. Vaig estudiar a l’acadèmia de 
dibuix de l’Estanislau Vilajosana des del 
1984, en un àtic del carrer Casanova, per 
iniciativa de la mare. Tan sols tenia nou 
anys. Era capaç d’estar-me dues hores 
assegut tranquil·lament copiant làmines 

V i fent mostres, de paisatges i flors, dins 
d’unes carpetes enormes, amb la profes-
sora Montse Vilajosana, que era una de 
les filles que l’ajudava. Ell sortia només 
a donar el vistiplau o ens ajudava quan 
fèiem un dibuix a l’oli, on ens  mostra-
va la seva capacitat de traç. Ens donava 
l’opinió i ajudava amb el dibuix al natu-
ral d’alguna de les seves escultures. Vaig 
aprendre a pintar a l’oli, amb pastel i la 
base dels meus coneixements pictòrics, 
tant de materials com de tècnica. Tinc el 
record d’estar en un espai bastant gran i 
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molt agradable. Tots eren més grans que 
jo. M’hi vaig estar fins el 1990, un any 
abans de la seva mort. Vaig regalar molts 
quadros entre la família. Recordo que el 
Vilajosana em renyava perquè deia que 
no els havia de regalar. Em deia, ‘com a 
mínim, que et paguin el material’. Volia 
fer-me valdre una mica. Durant força 
temps, l’afició la vaig tenir aparcada. 

Escola Massana
-Aleshores, què t’impulsa a anar a 
l’Escola Massana?
-Vam començar els tràmits d’adopció 
el 2011 i la Mia ens va arribar el 2017. 
Era una nena que tenia nou mesos. Ens 
canvia la vida del tot. Em fa retrobar 
una afició, que és anar amb una llibreta, 
per tornar a dibuixar i recupero unes 
aquarel·les que tenia per casa. Per altra 
banda, a la Direcció General d’Atenció 
a la Infància ens van dir que era molt 
important amb els nens adoptats que 
els expliquéssim la seva història. Van 
suggerir-me que li fes un conte i, a 
partir d’aquesta idea, vaig decidir apro-
fundir una mica més. M’interesso per 
l’Escola Massana, perquè fan cursos de 
postgrau i de formació. Trio l’skeching 
o dibuix ràpid i un curs d’il·lustració. 
Havia fet un conte d’estar per casa, però 
ara em calia millorar la idea.

-Per on vas començar?
-M’havia quedat obsolet pel que fa a 
les tècniques. Un dia que estava pin-
tant amb un pinzell normal i al costat 
hi havia un noi que em va dir no saps 
que hi ha pinzells recarregables amb ai-
gua i que no cal anar amb un potet per 
anar sucant? Eren coses elementals que 
no sabia, com tampoc sobre els nous 
retoladors i utilitzava l’aquarel·la d’una 
manera molt instintiva, sense conèixer 
les noves tècniques. Ara he vist que hi 
ha retoladors on puc dibuixar i pintar 
sobre aquarel·la i no marxa. També 
he conegut tècniques de perspectiva i 
amb un company de feina arquitecte 
ens vam apuntar al curs d’skeching, on 
contacto amb gent que fa pintura ràpi-
da, que es mouen per les xarxes a través 
d’Instagram i els començo a seguir.

-T’espaviles individualment i amb el 
suport de l’Escola Massana?
-Sí. A l’Escola Massana tinc el profes-
sor Swasky, que és un gran dibuixant. 
Passàvem tota la tarda a l’escola, però 
fèiem una hora i mitja de carrer al 

Raval i una hora de teoria. Compartí-
em l’experiència amb una dotzena de 
persones. Aquest curs em produeix un 
canvi. Al començament, ens va dir una 
frase molt bona: ‘l’única diferència que 
hi ha entre vosaltres (estudiants) i jo és 
que porto més hores de vol’. 

-Com va anar la primera exposició al 
Centre Cívic Selves i Carner de Manresa?
-Bé. La vaig titular Hores de vol. Vaig 
presentar-hi tota l’obra que vaig fer en 
un mes i les llibretes acumulades des 
de fa tres anys. Sempre vaig amb la 
motxilla, amb les llibretes, aquarel·les, 
llapis de colors, retoladors... Els nous 
dibuixos segueixen una línia molt cro-
nològica de les vacances, com l’estiu 
passat al Pedraforca. L’exposició me la 
va presentar l’alcalde Marc Aloy, que 
conec des de fa anys. Penso que va ser 
un èxit i vaig estar molt content de la 
gent que va venir. Jordi Estrada, que no 
va poder venir a la inauguració, sí que 
va assistir a una de les visites guiades i 
en va fer un escrit al Pou que guardo 
com un tresor. També Toni Mata de 
Regió7 va fer una ressenya. L’exposició 
em va fer especial il·lusió sobretot per 
la Mia, que va ser el motor perquè re-
cuperés l’afició pel dibuix i la pintura.  

-T’has plantejat dedicar-te al dibuix?
-Parlant amb gent del món de la 
il·lustració, tothom em dirigia cap a 
Instagram i les xarxes socials, particu-
larment l’amic Marc Serena. Tant il·lus-
tradors com dibuixants i en general els 
que es dediquen a la imatge t’animen a 
penjar l’obra pròpia. Tenia Instagram 
aturat des que tenim la nena perquè 
no vèiem clar quines fotos podíem po-
sar-hi. Fa un any, vaig obrir un compte 

d’Instagram només de dibuixos, manel.
sketch, on escanejava els de més quali-
tat que guardava dins les carpetes. Gent 
que va veure la meva feina va contac-
tar amb mi i vaig rebre encàrrecs par-
ticulars i d’alguna administració. L’any 
passat vaig fer el cartell de festa major 
de Guardiola del Berguedà i per Nadal 
vaig col·laborar en l’espectacle Mary 
Poppins, en el muntatge de l’escenogra-
fia teatral, amb un dibuix del moment 
del part, per encàrrec d’una associació 
de teatre amateur, o a l’Escola Sant Llo-
renç de Guardiola, on em van demanar 
fer classes extres amb els nens de plàsti-
ca i un mural. Alguns particulars m’han 
demanat còpies escanejades de dibuixos 
que tinc dins les llibretes o m’han encar-
regat originals que també he venut.

Il·lustració
-Ets especialista en il·lustració?
-Ja m’agradaria. Especialista en skec-
hing, potser sí. Segueixo gent que m’obre 
noves mirades. Els dibuixants valorem 
molt que la gent sigui capaç d’identificar 
els nostres dibuixos com a propis. Tam-
bé m’agraden molt els murals del Valentí 
Gubianas. Vaig fer un curs d’il·lustració 
a l’Escola Massana amb Carlota Junco-
sa, autora de la il·lustració d’un llibre so-
bre la biografia de Carmen de Mairena. 
Arran de fer un conte per a la Mia, em 
plantejo desenvolupar més la idea per-
què no sigui molt lineal, amb la intenció 
de convertir una història particular amb 
una de més universal, en el sentit que hi 
ha molts nens adoptats que han passat 
per aquesta mateixa situació. Amb la 
pandèmia, el que era un curs presencial 
es va acabar convertint en telemàtic; tot 
plegat em va col·lapsar i no el vaig prio-
ritzar: el vaig acabar com vaig poder.
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-Però quan la nena creix, et crea no-
ves inquietuds artístiques?
-Sí, perquè la història explicada a una 
nena de dos anys no té res a veure amb 
el que podem explicar a una de sis o set. 
És clar que hauré de reprendre el tema 
i fins i tot penso que podria treballar 
conjuntament amb la Míriam Tirado, 
especialista en criança, contes i llibres. 

-Suposo que t’has plantejat el dilema 
professionalitat o afició?
-Fer el salt definitiu costa molt i el que 
el fa la Maria Picassó té molt mèrit. La 
vida a l’Administració no em desagrada 

del tot i és prou còmoda, tot i que viure 
a Barcelona és molt complicat. Per al-
tra banda, instal·lar-se en la comoditat, 
acaba apagant l’instint creatiu.

-Per què fas dibuixos imperfectes?
-Crec que en la imperfecció és on hi 
ha la substància important. M’agraden 
les asimetries i els regalims que són més 
interessants que la perfecció. El dibui-
xant francès Lapin fa uns esquetxos 
perfectes reproduint una conversa en-
tre dues persones, malgrat dedicar-se a 
les pintures ràpides. Treballa amb antics 
llibres de comptabilitat amb la quadrí-
cula incorporada que li permet fer uns 
dibuixos simètrics. Té molt èxit, però 
em sembla un dibuix sense ànima.

-Quina és la teva tècnica preferida?
-L’aquarel·la i els llapis de colors. Soc 
pràctic. Si estic en un lloc de molta 
gent, on he de fer un dibuix molt rà-
pid, el començo a fer amb retolador o 
punta fina i després l’acabo donant co-
lor amb una aquarel·la. Si estic en un 
entorn més bucòlic i tranquil, com la 
platja o el bosc, m’agrada que l’aquarel-
la jugui més amb el color directament i 
no tant amb el dibuix. És el color el que 
em va portant a definir el paisatge. Em 
recorda molt la influència de Vilajosa-
na. Ara m’interessa la pintura acrílica, 
que és opaca i té més força que l’aqua-
rel·la, que és molt agraïda. Ara bé, la 
logística de l’acrílic és més complicada.

PSC-PSOE
-Com vas entrar en contacte amb la 
política?

-Sempre m’ha interessat. Em va marcar 
molt l’avi patern, que va morir a Man-
resa el 1971. Després de la guerra, va 
estar vuit anys tancat a la presó de Sa-
lamanca, acusat d’adhesió a la rebel·lió, 
per lluitar en el bàndol republicà. Quan 
Franco visitava Manresa no podia sortir 
de casa. Les idees de llibertat i justícia 
social sempre m’han atret. Els pares tota 
la vida han votat socialista. Quan tinc de 
professor Jaume Serra, aprofundeixo en 
aquestes idees i en arribar a la Univer-
sitat em faig militant del PSC, el 1993. 
Contacto amb Joan Canongia, Teresa 
Vilajeliu... Però el sistema de partits no 

m’agrada com funciona. Entro en l’exe-
cutiva del PSC a Manresa, faig escrits 
a la publicació Al carrer, a Regió7... En 
aquesta època conec Marc Aloy, que 
escrivia per a ERC, i Alexis Serra per a 
Convergència. Jo era molt proMaragall 
i a finals dels 90 m’apunto a Ciutadans 
pel Canvi, però quan deixa de ser presi-
dent de la Generalitat, quedo bastant 
desencantat del paper dels partits i més 
concretament del PSC. El 2017 quedo 
totalment desconcertat amb el tema del 
referèndum i amb un partit que es con-
sidera catalanista i d’esquerres.

-Com és que el procés et desvincula 
del tot del PSC?
-Tinc una formació jurídica i era pos-
sible fer un referèndum, entenent que la 
Constitució dona peu perquè el poble 
de Catalunya pugui decidir sobre el seu 
futur. Estava a favor d’un referèndum i si 
era pactat molt millor, ja que calia buscar 
la manera per poder consultar la gent. 
No era independentista perquè creia en 
l’Espanya federal i l’entesa entre les dife-
rents nacions del poble espanyol, però 
quan s’interpreta com unió indivisible 
de l’Estat, tot em grinyola. La manera de 
solucionar els problemes de la gent, pot-
ser és acostar més la presa de decisions. 
Per això veig el nacionalisme català com 
una manera d’acostar la capacitat de de-
cisió a la gent i veure si l’estat espanyol 
era del tot democràtic, ja que es definia 
com un estat social i democràtic de dret, 
però ens adonem que no ho és. Que la 
ministra de Defensa s’ompli la boca di-
ent que estem en un estat de dret i que 
defensi l’espionatge que es fa a determi-

nats líders polítics per una determinada 
ideologia em sembla bastant fort. Quan 
seguia el judici al procés la situació era 
infame, d’insult a la intel·ligència, amb 
llums i taquígrafs, i unes formes del jut-
ge Marchena fent-se l’educat, però en el 
fons prohibint l’emissió de les imatges, 
cosa que significava pervertir el sistema, 
que és la manera com ara es vol enten-
dre la Constitució. L’espècie humana té 
aquesta habilitat per construir relats fan-
tasiosos. Em cau la vena i em pregunto 
com hem arribat fins aquí. Estic desen-
ganyat del sistema de partits. Tinc amics 
a la política, que la viuen intensament, 
però la gent es perpetua en els càrrecs.

-Què remarcaries de la teva estada al 
PSC?
-Vaig anar de número 13 a la llista del 
PSC el 2003, encapçalada per Jordi Valls. 
Es feia llista cremallera i en van entrar 
11, vaig quedar a les portes. El 2004 ac-
cedeixo a la plaça de secretari de l’ajun-
tament sallentí, amb alcaldessa d’ERC i 
oposició de CiU. Em vaig donar de baixa 
de l’executiva local del PSC a Manresa i 
vaig continuar com a militant amb com-
panys com la Teresa Vilajeliu i el Ramon 
Puig, amb qui em reunia setmanalment, 
malgrat el control que exercia Joan Ca-
nongia. El 2007 vaig decidir deixar la 
militància, en anar a viure a Barcelona 
amb la meva parella, Jordi Pons.

-Com vas conèixer Jordi Pons?
-Ell havia estudiat periodisme a l’Autò-
noma i anava a classe amb Míriam Tira-
do, que va organitzar un sopar a Man-
resa al qual vaig assistir i hi vaig conèixer 
el Jordi. Coneixia la Míriam d’haver anat 
a anglès a la mateixa acadèmia.

-Què va passar després del Procés?
-Que va començar una crisi institucio-
nal perquè no es pot estirar tant el Dret. 
Com a operador jurídic ho poso en 
dubte tot perquè el nostre llindar d’exi-
gència a l’hora d’elaborar un informe 
jurídic és molt elevat. En canvi després 
el Tribunal Suprem veus que fa unes 
sentències on estira algunes qüestions 
fins a límits insospitats. Em sap greu. 

-La Constitució com a excusa per fer 
el que alguns jutges vulguin?
-És clar. Del dret a l’habitatge, que està 
reconegut en la Constitució en l’article 
47, ningú no en fa cas. Mentre l’article 
2 sobre la unitat d’Espanya és sagrat, el 

«Culpabilitzar la gent que intenta fugir de la guerra, 
com a Síria, és indignant i un exemple paradigmàtic 

de la perversitat humana»
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el perfil

M anel Gómez València neix a Manresa el 29 
de març de 1975. La mare, Josefa, va néi-
xer a Ciudad Real i el pare, Manuel, és d’un 
poblet de Granada, Algarinejo, al costat 
de Priego de Córdoba. Es van conèixer 

a Manresa als balls que s’organitzaven els caps de setmana 
al poliesportiu de la pista Castell a finals dels anys 60. Ella 
treballava en una empresa tèxtil des dels catorze anys, on 
després hi va haver el Gimbe, i el pare era pintor d’auto-
busos de l’empresa Obradors, al polígon dels Dolors. Van 
començar a sortir el 1969 i es van casar el 1974. El Manel 
té una germana, Rosalia, que és enginyera i viu a Manresa. 
Comença els estudis a l’escola Paidos des de P-3 fins al cator-
ze anys. D’allà passa al Pius Font i Quer fins als divuit anys, 
quan acaba COU. «Recordo com a professors Jaume Serra a 
tercer de BUP, amb frases molt seves com ‘en època colonial, 
els productes que s’importaven d’Amèrica eren cacau, cafè, 
cotó...», amb una entonació increïble, i Rosa Serra a primer 
de BUP. «De tots dos en tinc molt bon record». Amb el Jau-
me es van retrobar al PSC de Manresa. Va formar part de 
l’executiva local del partit fins que se’n va desvincular quan 
es va establir a Barcelona el 2007. Encara manté contactes 
amb la M. Teresa Vilajeliu, i altres militants. 

Es va decantar per fer Dret, influït per l’assistent social del 
Font i Quer, a la Universitat Autònoma de Barcelona, amb 

professors com Fran-
cesc de Carreras o 
Josep M. Vallès. Aquí 
coneix a fons els pe-
riodistes Joan Piqué 
i Rosa Clarena, amb 
qui compartien cotxe 
d’estudiants. Acabada 
la carrera treballa a la 
Gestoria Garriga i després a la Gros Montserrat. Fa oposici-
ons a secretari municipal de Sallent, on també farà d’inter-
ventor durant tres anys (2004-2007) en l’època de Mirella 
Cortès, ara senadora, «que el 2015 ens va casar amb la meva 
parella, Jordi Pons Prat, cap de la secció de Política de TV3». 
El 2007 amb l’arribada de Jordi Moltó a l’alcaldia, passa a 
treballar com a secretari a Caldes de Montbui i a viure a 
Barcelona. També el 2007 deixa el PSC i es desvincula de 
Manresa, llevat de la família i dels amics. Agafa la baixa de 
paternitat. Es reincorpora el 2010 per treballar com a tècnic 
jurídic a l’Ajuntament de Sant Just Desvern fins al 2014. Po-
líticament retroba Vallès a l’època de l’alcalde Maragall quan 
es forma Ciutadans pel Canvi. Sempre li ha interessat el dret 
públic. El 2014 comença a treballar al Patronat Municipal 
de l’Habitatge de Barcelona, on s’estarà fins al 2017, en què 
es reincorpora com a secretari delegat de l’Institut Barcelo-
na Esports de l’Ajuntament de Barcelona. 

47, no. S’ha pervertit el sistema per dalt. 
Els que treballem a primera línia de la 
trinxera, que és l’Administració local, 
ens preguntem què fem defensant coses 
en les quals els de dalt no creuen.

-Per què el Mediterrani no és un mar 
d’acolliment?
-Perquè hi ha estats que no donen el 
suport necessari i a més encobreixen les 
màfies. I encara més, acusar els mem-
bres d’Open Arms de màfia il·legal, quan 
converteixen el mar en un corredor hu-
manitari per intentar evitar que sigui 
un mar de mort és vergonyós. Soc molt 
afeccionat a la natació i pensar que hi ha 
molta gent que s’hi deixa la vida em per-
torba. Que els estats aboquin la gent que 
intenta fugir de la guerra a la mort, com 
és el cas de Síria, és indignant. A sobre, 
culpabilitzar-los és un exemple paradig-
màtic de la perversitat humana. Crimi-
nalitzar l’ajuda humanitària ho trobo 
d’autèntica bogeria. És un fracàs absolut 
de la diplomàcia internacional.

Barcelona 92
-Quina ha estat l’herència de Pasqual 
Maragall a Barcelona?
-Gestionem molts equipaments mu-

nicipals herència de l’any 1992. Tenim 
més de 50 concessions de serveis, gim-
nasos, i tots els esdeveniments espor-
tius de la ciutat des de la marató,  mitja  
marató, triatlons, la cursa dels nassos, 
dels bombers, gestionats des d’una ofi-
cina d’esports: les Piscines Picornell 
de Montjuic... Actuo per delegació 
del Secretari general de l’Ajuntament i 
faig de secretari del nou organisme. Si 
veig alguna pràctica discutible li he de 
comunicar a Jordi Casas Pallarès, que 
porta més de vint anys en el càrrec. És 
un veterà que ha sobreviscut a dife-
rents governs. 

-Hem sabut aprofitar l’herència?
-Costa. Les noves instal·lacions van 
posar Barcelona al mapa. Ho hauríem 
d’aprofitar més, però mirar cap enda-
vant i sobretot no malbaratar recursos. 
Un expedient de contractació pública 
que em meravella és com en quatre 
anys van expropiar tots els terrenys i ser 
capaços de fer la Vila Olímpica, que va 
transformar la ciutat de Barcelona. No-
saltres vivim en un barri de la Vila, al 
costat de la platja i de cara al mar, que és 
un nou espai obert a la ciutat, on m’he 
afeccionat a nedar en aigües obertes.

-Quina valoració fas d’Ada Colau al 
front de la política d’habitatge de Bar-
celona?
-Ella ens va guanyar a tots quan era 
activista contra els desnonaments ban-
caris, quan la crisi immobiliària va fer 
que es disparessin els suïcidis, i va cul-
par alguns banquers d’assassins. Això li 
va donar molta popularitat. Es presen-
ta el 2015 amb la llista dels Comuns i 
per sorpresa aconsegueix l’alcaldia. A 
l’Ajuntament de Barcelona t’has d’es-
pecialitzar molt en un tema perquè és 
com un vaixell on és molt difícil des-
viar i aturar el rumb. Colau va arribar 
amb moltes ganes, però les inèrcies van 
poder més. Era l’abanderada de girar 
la política de l’Habitatge com un mit-
jó, però no va assolir els seus objectius, 
entre d’altres coses perquè les altres ad-
ministracions tampoc no han ajudat. 
Venim d’una època on la gent podia fer 
negocis amb els habitatges de protecció 
oficial i el parc immobiliari d’habitatge 
social no creixia. Aquesta insuficiència 
fa que no es pugui interferir en la regu-
lació del parc immobiliari en general. 
Per tant, comprar-se un pis a Barcelo-
na és del tot desmesurat, amb lloguers i 
hipoteques disparats. Té difícil solució.    
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fila cultural

Qui té por 
de la música clàssica?

ach en temps de pan-
dèmia, publicat per 
DINSIC, té com a 
subtítol: Un dietari en 
forma de pelegrinatge 

pels cicles de les Cantates de Bach...

-Quan va arribar la pandèmia, amb 
en Miquel de Palol, que n’ha escrit el 
pròleg, ja feia temps que treballàvem 
en la preparació d’un llibre sobre la re-
cepció de Bach. I dins l’obra d’aquest 
compositor hi havia un tema que m’in-
teressava especialment: les cantates. 
De manera que vaig aprofitar el temps 
de pandèmia per escoltar-les i analit-
zar les partitures i els textos, seguint 
el mateix calendari litúrgic en què van 
ser escrites. M’hi vaig posar el primer 
Nadal de pandèmia, el 2020. 

-El llibre està estructurat en forma de 
dietari.

-Perquè forma part d’un dietari que 
vaig començar a escriure l’any 1995, 
després de llegir el de Pere Gimferrer 
i altres. Diàriament hi anoto reflexions 
sobre coses que veig, llegeixo, escolto. 

En el cas d’aquest llibre, es tracta més 
aviat una exegesi personal, amb algu-
nes interpretacions i aportacions de 
tipus musicològic. 

-Per exemple...

-Després de llegir els textos, relacio-
nats amb les lectures de cada festivitat, 
tinc la sospita que molts no són anò-
nims, tal com s’havia cregut sempre, 
sinó que van ser escrits pel mateix 
Bach. No era teòleg ni havia passat per 
la Universitat, però era un gran lector 
de la literatura luterana i coneixia prou 
bé el Nou Testament. A més a més, 
quan el divendres sant de 1724 com-
pon la Passió segons Sant Joan amb un 
text molt contundent i li pregunten qui 
és l’autor, Bach respon que és seu. D’al-
tra banda, ho corrobora el fet que tots 
els  suposats textos anònims s’assem-
blen massa. Hi exposo també la teoria 
segons la qual les cantates no solament 
van acordades amb el calendari litúr-
gic, sinó amb el pas de les estacions. 
Segueixen el cicle natural de l’any. 

-Quin paper ocupen les Cantates dins 

En parlem amb el musicòleg, assagista i crític musical Oriol Pérez, 
autor de dues novetats recents a l’entorn de dos grans músics: 

Johann Sebastian Bach i Robert Gerhard.

l’obra de Bach?

-Segurament és el corpus fonamen-
tal d’on penja tota l’obra de Bach. Se’n 
conserven cap a dues-centes, però en 
va compondre moltes més, que malau-
radament s’han perdut. I la majoria 
van ser escrites en només set anys, del 
1723 al 1730, en què arran d’un en-
frontament amb el consell municipal 
de Leipzig decideix no escriure’n gai-
rebé cap més.

-I què fa tan especial la música de Bach?

-Marca un abans i un després en la 
història de la música. Així com par-
lem d’un abans i un després de Jesús 
o de Shakespeare, podem parlar d’un 
abans i un després de Bach. I és que 
Bach sintetitza tota la música anterior, 
de manera que tots els músics que vin-
dran després el veuran com el gran re-
ferent i s’hi compararan. Quan Mozart 
escolta la música de Bach per prime-
ra vegada, exclama: «Per fi conec una 
música que m’interessa de debò». Però 
Bach és molt més que un compositor. 
És un teòleg, perquè el que vol és acos-

B
Jordi Estrada



43EL POU · MARÇ 2023

Àngel Guimerà, 74
08241 Manresa

Tel. 93 873 38 82
www.parcir.com
parcir@parcir.com

Born, 24 
08241 Manresa 

Tel. 938724130
rubiralta24@hotmail.com

tar Déu als homes amb la seva música. 
Era profundament creient i, d’altra 
banda, trobava que la música era un 
consol enfront d’una realitat que, en el 
seu cas, va ser molt dura.

-Hi creus tu també en el valor de con-
solació de la música clàssica?

-I tant! Venim d’una dictadura horri-
ble, que és la del pragmatisme. Tot ha 
de servir. Una cosa que dona consol no 
és pragmàtica, va més enllà del prag-
matisme. Per què serveix el consol? No 
serveix de res, però et dona un sentit. 

-L’altre llibre que acabes de publicar 
és sobre Robert Gerhard, un músic re-
publicà exiliat després de la guerra i de 
qui fa dos anys tu mateix vas comis-
sariar una exposició, com a coordina-
dor que havies estat del Centre Robert 
Gerhard, amb motiu del cinquantenari 
de la seva mort, a Cambridge.

-De fet, és una monografia a partir de 
tot el que s’ha escrit sobre ell. Tot i ser 
un dels màxims compositors catalans, 
no té pràcticament res publicat en ca-
talà, llevat d’un parell de coses molt 
petites de Joaquim Homs i de Mestres 
Quadreny, que és qui me’l va fer conèi-
xer. Ells, però, en donen una visió molt 
idealitzada. A Anglaterra, on va exili-
ar-se, no va començar a ser conegut i 
valorat fins que a la segona meitat dels 
anys cinquanta, quan ja tenia seixan-

ta anys, després de l’estrena d’una una 
simfonia a Baden-Baden. És alesho-
res quan descobreixen que havia estat 
alumne de Schönberg i amic d’Alban 
Berg. El pa, fins llavors, se l’havia gua-
nyat treballant a la BBC, fent coses de 
teatre i component música incidental.   

-Què tenia de quixotesc perquè en el 
títol el qualifiquis de Quixot amb no-
blesa d’esperit?

-En primer lloc perquè el Quixot era 
un personatge que el tenia fascinat. Va 
ser un arquetip que Gerhard va trac-
tar diverses vegades. Va fer una versió 
del Quixot amb capítols novel·lats per 
a la BBC i també s’hi va inspirar per 
crear quatre versions de música per a 
ballet. A banda d’això, tenia un punt 
idealista. Va persistir sempre en la 
seva dèria musical, convençut que te-
nia una visió. I noblesa d’esperit en el 
sentit d’ideal de llibertat i democràcia, 
segons el concepte del filòsof holandès 
Rob Riemen.

-Amb Robert Gerhard i Pau Casals a 
l’exili i Lamote de Grignon desterrat, 
quins van ser els referents més imme-
diats per als músics de la postguerra?

-Aquí passem d’estrenar el concert 
per a violí A la memòria d’un àngel, 
d’Alban Berg, el 1936, al desert més ab-
solut, i en què la música d’avantguarda, 
a més a més, queda proscrita del tot. 

La nova generació ha de començar de 
zero. Mestres Quadreny descobreix 
Anton Webern a través d’uns discos 
que li envia Josep Maria Sert des dels 
Estats Units. Tant Mestres Quadreny 
com Guinjoan i Benguerel enllacen 
de nou amb la tradició d’avantguarda 
a través de Cristòfor Taltabull, que ha-
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quest mes passat, l’amic Iscle Selga em va 
fer arribar una aportació interessant so-
bre el parlar de Manresa: «Ara escrivint, 
m’he trobat que volia posar una paraula 
que hem dit sempre i que no trobo al dic-

cionari del DIEC, i he pensat que potser és una paraula 
manresana. Em refereixo al terme bogor, en el sentit de va-
por d’aigua que hi pugui haver en una estança. Per exem-
ple: quan et dutxes queda tot el bany ple de bogor». 

Efectivament, el Diccionari de l’Institut d’Estudis Catalans 
(DIEC) no recull la forma bogor, que seria equivalent a 
baf o bavor: «vapor o gas eshalat» o «atmosfera viciada 
d’un local que ha estat molt de temps tancat amb persones 
dins». El terme bogor sí que el recull el Diccionari Alcover 
Moll (DCVB), com a sinònim de vapor, baf o bavor, i el 
localitza a Oliana, Organyà i Manresa. I en una enquesta 
ràpida entre parlants manresans de més de seixanta anys 
he pogut constatar que realment el mot és ben viu encara 
i que en comarques veïnes ja no es fa servir. D’altra ban-
da, l’amic Joan Vilamala, osonenc de naixement, m’indica 
que a la Plana de Vic el mot és conegut, però més aviat 
es fa servir en el sentit de xafogor, tot i que em fa arribar 

la descripció que en fa Lluís Orriols en la publicació La 
contribució d’Osona a la llengua catalana, que recull bugor 
com a sinònim de baf, bavor o xafogor.  

Podeu fer arribar les vostres aportacions a elpou@elpou.
cat o via Twitter, amb l’etiqueta #bagesisme.

A
Bogor
Jaume Puig

lèxic a la manresana

via estat deixeble de Felip Pedrell, com  
també ho havia estat Robert Gerhard. 
És clar que això no es va produir fins 
als anys 50 i 60.

-I el panorama actual, com el veus?

-El ventall de compositors és extra-
ordinari i molt divers. Hi ha un ampli 
espectre. Estem en un moment que, 
gràcies a les escoles de música superi-
or del país, tenim molts compositors. 
Ara bé, quin futur els espera? El ma-
teix que els toreros a Finlàndia! El país 
no té prescriptors, ni programadors, ni 
públic, ni educació, ni cultura musical. 

-En canvi té musicòlegs com tu, que 
no paren d’escriure sobre música...

-Però no només sobre música. Com 
a aficionat a l’esport, estic escrivint un 
llibre sobre la proesa del TDK Man-
resa, que va ser campió de la lliga ACB 

ara fa vint-i-cinc anys. També parti-
cipo en la preparació d’un documen-
tal sobre els andalusos a Catalunya i 
a Nosolocine, una publicació digital 
dedicada sobretot al cinema, publico 
tres o quatre articles cada setmana, i 
no sempre sobre música. De vegades 
és bo allunyar-se una mica d’allò que 
més t’ocupa el temps i el cap. Dit això, 
estic a punt de publicar un llibre sobre 
dones compositores, com també els 
guions teatrals que vaig escriure per 
acompanyar espectacles musicals in-
terpretats per la Mireia Pintó i el Cor 
de Granollers, i també estic escrivint 
una sèrie d’articles sobre Rèquiems 
(n’hi ha més de quatre mil!) i el guió 
per a un documental sobre Narcís Bo-
net, continuador de l’obra de Nadia 
Boulanger, juntament amb la fotògrafa 
i documentalista Mercè Rial. 

-A més a més, és clar, del llibre sobre 
la influència de Bach en els composi-

tors de després, a què has fet referència 
a l’inici de la conversa.

-La idea meva i de Miquel de Palol, un 
gran melòman que sempre ha tingut al 
cap escriure sobre Bach, és tenir-lo aca-
bat aquest any, coincidint amb els tres-
cents anys de l’arribada de Bach a Leip-
zig. Serà un estudi sobre la recepció de 
Bach i de com la seva música modifica 
el curs de la història. Es diu que després 
de la seva mort, la seva música cau en 
l’oblit, però no és cert. Hi havia un nu-
cli de bachians que el va mantenir viu. 
Beethoven coneixia la música de Bach, 
com també Chopin. També hi tractem 
el tema de la interpretació; és a dir, del 
debat entre els partidaris d’interpretar 
la seva música amb els instruments de 
l’època o continuant-ho fent amb els 
instruments moderns. Hi ha gent pro-
fundament atea, com el filòsof i escrip-
tor Emil Cioran, que no creien en Déu, 
però sí en Bach.   

mailto:elpou@elpou.cat
mailto:elpou@elpou.cat
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tubs negres d’instal·lacions de desguàs de l’aigua.

Es veuen els darreres de l’edifici de les cases de Xocolata, 
amb un fanal de llum arrodonit en primer terme. L’habi-
tatge dona a la plaça del Sol, on hi ha les escales per entrar 
als pisos, acabats el 1948, amb un tros triangular, un altre 
quadrat i un carrer entremig que baixava. Cada escala té 
dos balcons, amb planta baixa i quatre pisos, al capdamunt 
les golfes a sota teulada, on antigament hi havia les plomes 
d’aigua ara invalidades pels comptadors i uns trasters més 
grans. L’edifici està al costat d’un altre amb un gran restau-
rant xinès als baixos, ambdós van en direcció a la carretera 
del Pont de Vilomara a l’alçada de la Taverna d’en Mallol. 
A l’altra cantó s’hi aprecia el rètol de gimnàs Bosch. Més 
enrere, veiem dos edificis que donen al carrer Gaudí, els 
de teulada més alta amb torreta d’ascensor al mig són dues 
torres, amb planta baixa més onze pisos de la Font dels Ca-
pellans, de les quals només veiem el capdamunt. Els pla-
fons de la dreta, que observem pel darrere, anuncien l’obra 
del Departament d’Urbanisme de la Generalitat. El panell 
de propaganda està situat a la banda per on passava la gent 
i mira cap a la carretera del Pont, l’única transitable ales-
hores de la zona, ja que no es va arribar a tallar el trànsit. 

otografia presa a la cantonada de l’actual 
carrer Joan Brossa amb la futura avinguda 
Francesc Macià, en obres a mitjan mes de 
febrer de 1997, en una remodelació de la 
Sagrada Família amb Viladordis, ara fa 26 

anys, abans de la urbanització global del sector que es va 
fer posteriorment. La fotografia mostra en primer terme 
la capa aïllant, de lones impermeables per evitar les filtra-
cions d’aigua dins del túnel, que més tard es taparan amb 
terra, per asfaltar després i fer les voreres, així com el sauló, 
és a dir, la sorra groga. A l’esquerra les cases de Xocolata o 
de l’Ajuntament i al centre l’espectacular sitja o dipòsit de 
ciment en vertical que s’utilitzava en la construcció de la 
nova avinguda. Ens trobem en la fase final de la cobertura 
de la via dels Ferrocarrils Catalans s'havia soterrat dotze 
anys abans, entre el carrer Viladordis i la carretera del Pont 
de Vilomara. Un cop acabada l’obra, la sitja, que era pro-
visional, va ser desmuntada. Alimentava les formigoneres 
que feien ciment, emmagatzemat en pols al costat, dins la 
zona on hi ha diversos materials d’obra i petites casetes dels 
paletes. A l’esquerra, la furgoneta dels treballadors que po-
sen les lones, amb pedres al damunt per evitar les ventades, 
i al voltant, tirats per terra, observem corrons de cartró i 

F

crònica social

Formació de l’avinguda 
Francesc Macià (1997)

J. S. Foto: Jordi Alavedra
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propostes

Sarah Polley, actriu que molts recordaran de 
l’emotiva Mi vida sin mi, d’Isabel Coixet, ja fa 
alguns anys que ha passat a l’altra banda de la 
càmera i presenta ara el seu últim film. Es trac-
ta d’Ellas hablan, adaptació d’una novel·la de 
Miriam Toews que no pot deixar ningú indi-
ferent. En una colònia religiosa aïllada al mig 
del no res, fa anys que les dones són drogades 
i violades a les nits pels propis homes de la 
comunitat, sota la creença que el culpable de 
tots aquests actes és el mateix Satanàs, que les 
castiga pels seus pecats. Però aprofitant que els 
homes han sortit, avui el silenci s’ha acabat. 
Les dones han dit prou i es reuneixen per pen-
sar, per parlar i per decidir: perdonar, lluitar o 
fugir, aquesta és la qüestió. Amb una posada 
en escena molt teatral i una mirada gairebé en 
blanc i negre, la pel·lícula va desgranant pensa-
ments, opinions i emocions a contrarellotge, la 
decisió ha d’estar presa quan els homes tornin, 
i ho fa amb un repartiment de luxe encapça-
lat per Frances McDormand, Rooney Mara i 
Claire Foy. Una pel·lícula necessària, que ens 
ha de fer reflexionar, perquè tristament encara 
és a l’ordre del dia que les dones hem de parlar 
i decidir: perdonar, lluitar o fugir. 

MÚSICA. Marc Vilanova

VINS. Pilar García, sommelier de Las VegasCINEMA. Laura Vidal

Propostes de casa i 
amb caliu

‘Ellas hablan’
Sebastià Catllà va batear amb el nom de Sagal aquests 
vins joves del celler El Molí, als peus del Collbaix. 
Aquest Sagal, de la varietat Garnatxa, és un vi àgil, 
alegre i divertit. Segons J. M. Claret, la Garnatxa és 
la varietat idònia per fer un bon vi rosat per la seva 
amabilitat i absència de rusticitat. Cultiu ecolò-
gic que respecta les condicions biològiques de 
l’entorn, les característiques agroclimàtiques 
del Bages, de pluja escassa i oscil·lació tèrmica 
acusada entre dia i nit, fan la resta. Avancen 
la verema i descarreguen la meitat del cep per 
obtenir vins més frescos, amb un grau alco-
hòlic moderat que expressi una fruita acara-
mel·lada, sense ser pesada, i una acidesa que 
embolcalla el paladar. És de color de pell de 
ceba, un vermell pàl·lid. Ens regala uns aro-
mes afruitats, dolços, de maduixa, de fruita de 
bosc, de gerds, notes especiades de pebre rosa. 
En boca té una entrada fresca, acidulada, amb 
una fruita llaminera que ens deixa un paladar 
llarg i gustós. El celler considera que és el mi-
llor rosat que ha fet mai. Jo també!

Preu de venda: 8,50 euros  

El nom de Synomone fa referència a un com-
post químic que emeten els organismes per 
comunicar-se amb altres espècies, i del qual 
es beneficien tant l’emissor com el receptor. 
A partir d’aquesta idea, l’artista Yolanda Uriz 
ens presenta tres obres que ens conviden a un 
viatge immersiu entre fragàncies i sons per 
mostrar-nos models de relació amb l’entorn 
basats en l’escolta i la cooperació, en l’empatia 
cap a l’entorn i allò que l’habita. Uriz, nascu-
da a Pamplona el 1982, enfoca el seu treball 
a la creació d’experiències immersives en les 
quals explora com percebem els fenòmens 
des d’un punt de vista persona i de manera 
abstracta. La proposta que ara presenta for-
ma part del projecte expositiu Contempora-
nis de la Taula d’Arts Visuals de la Catalunya 
Central, i es podrà veure a la Sala Plana de 
l’Om del 7 al 26 de març.

ART. Maria Camp

‘Synomones’

Comencem amb la programació del Kursaal, que aposta per obrir els 
seus espais a artistes de la ciutat. Destaquem la visita de Jo Jet i Maria 
Ribot, que comencen a rodar el seu darrer treball Febrer//Agost, un 
àlbum ple de les sonoritats més contemporànies (divendres, 24 de 
març, 20 h). Per altra banda, us recomanem el concert que els man-
resans Falcon & Firkin faran a la sala petita del teatre, per presentar 
el disc Brisa de mar, amb un major pes dels instruments acústics 
(dijous, 30 de març, 19 h). Canviant d’espai, la Sala Stroika rep la 
banda de hip hop Lágrimas de Sangre. El grup, format originalment 
per components del Masnou i de Barcelona, atresoren una dècada 
de trajectòria marcada per uns directes molt contundents i porten 
a Manresa el seu quart disc, Armónico Desorden, del qual han fet 
multitud de presentacions en directe (dissabte, 18 de març, 21 h). I 
finalment recomanem el Cicle Tribut, organitzat des de l’espai Voilà, 
en el marc del qual podrem sentir versionar artistes nacionals i in-
ternacionals com Fito y Fitipaldis, La Oreja de Van Gogh, El Canto 
del Loco, Joaquín Sabina, Bruce Springsteen o Elvis Presley.

Sagal rosat 2022
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a zona de la pla-
ça Clavé, situada 
dins de les mu-
ralles medievals, 
conté edificis 
construïts a partir 

del segle XVII, però la majoria són de 
la segona meitat del segle XIX, com 
aquesta casa gran en estil neoclàssic 
de 1869, segons el cadastre. Al llarg del 
segle XX, la zona s’ha convertit en cen-
tre comercial de la ciutat, a més de ser 
una àrea residencial burgesa. 

Es tracta d’un edifici plurifamiliar 
entre mitgeres de planta baixa i qua-
tre pisos cobert amb teulada a doble 
vessant. La planta és de geometria ir-
regular i està adaptada a la parcel·la, 

patrimoni ciutadà

L

Lluís Virós. Foto: Francesc Rubí

que és molt allargada i arriba gairebé 
al carrer de Camp d’Urgell pel darre-
re. A la façana, el ritme vertical de les 
obertures presenta una marcada sime-
tria típica de l’academicisme, excepte 
en la planta baixa, que està adaptada 
a usos comercials. Al cada pis hi ha 
quatre portes amb balcons que estan 
distribuïts d’una manera curiosa: a les 
plantes primera, segona i quarta hi tres 
balcons, dos de laterals i un de corre-
gut a les dues portes del mig, mentre 
que a la tercera hi ha quatre balcons. 
Cal remarcar el tractament del mur, 
que és de pedra a la planta baixa, els 
balcons, els emmarcaments i les línies 
d’imposta, mentre que la resta de faça-
na és d’estuc en fred pintat d’un color 
granat que contrasta amb el de la pe-

Edifici del carrer d’Urgell, 27

dra. Com a principals elements deco-
ratius cal destacar les baranes en ferro 
forjat amb elements geomètrics i la sa-
nefa en relleu de color clar amb motius 
vegetals de garlandes i un escut al mig 
que corona la façana, sota la cornisa 
també de color clar. 

El catàleg de Manresa protegeix parci-
alment l’edifici, en concret, el volum, 
l’estructura, la façana i el tipus de co-
berta. Forma part del catàleg per la 
importància artística i tipològica, amb 
una estètica burgesa de final del segle 
XIX típica del centre històric, molt 
ben resolta amb un academicisme me-
surat i equilibrat. A més, ha seguit un 
procés de restauració que el dignifica i 
millora el seu entorn urbà.



48 EL POU · MARÇ 2023

fanal de cua

Fred als Pirineus
l manresà Agustí Franch ha estat can-
didat als Goya com a guionista d’El fred 
que crema (2022), la pel·lícula basada en 
la seva pròpia obra de teatre (Fred), que 
el 2015 va guanyar el Premi de Teatre 50è 

Aniversari Crèdit Andorrà, i que es va estrenar el 2017. 
La pel·lícula està ambientada l’any 1943 en algun racó 
d’Andorra i tracta dels jueus que passaven els Pirineus 
fugint dels nazis, un tema força desconegut, poc estudiat 
i que, fins ara, la ficció pràcticament no havia tocat. Però 
sobretot parla de la por i l’angoixa d’aquells que, sense 
saber massa de què fugien els jueus ni quines eren les 
circumstàncies que els portaven a fugir, els 
ajudaven a passar o els amagaven a casa, 
amb el perill que això comportava. Com 
diu el mateix Franch en la introducció de 
la versió impresa de Fred, l’obra «parla de 
contradiccions, de la lluita interna entre 
fer el que està bé o el que et convé com a 
persona. Parla de la condició humana, del 
millor i el pitjor de cada persona, de quins 
són els límits que ets capaç de creuar quan 
la situació és extrema».

La casualitat ha volgut que la pel·lícula s’es-
trenés gairebé al mateix temps en què s’ha 
publicat la darrera novel·la de Pep Coll, La 
llarga migdiada de Déu (Proa, 2023), un tí-
tol que remet a aquells a qui el seu déu ha 
abandonat durant una bona temporada. 
L’obra de Coll té algunes coses en comú amb la història 
ideada per Franch. En aquest cas, el protagonisme recau 
en una colla de nens jueus acollits en un orfenat a prop de 
Sent Gironç, a l’Arieja, que es veuran també abocats a tra-
vessar els Pirineus per salvar-se i rebre l’ajuda de l’Ameri-
can Jewish Joint, per acabar viatjant fins a Jerusalem. Una 
història carregada d’humanitat i esperança en un món 
deshumanitzat i desesperançat, un retrat del costat més 
fosc (però també del més lluminós) de la naturalesa hu-
mana. A banda de gaudir d’aquestes bones històries ben 
explicades, és, doncs, un bon moment per anar al cine i 
a la llibreria i recuperar la memòria d’aquells pobres in-
feliços que van passar per casa nostra durant una de les 
èpoques més fosques de la història.

Llorenç Capdevila

E
Una escala... divina

i ha escales que t’acosten al cel, com la de la 
torre de Pisa. Hi ha escales que ens porten 
a l’infern, com la torre invertida de la dan-
tesca Quinta da Regaleira, a Sintra, prop de 
Lisboa. Hi ha escales impossibles, com les 

que va imaginar Escher en un deliri sobre la paradoxa de la 
infinitud. També hi ha les escales senzilles que ens permeten 
pujar a un pis del barri vell, o les escales d’evacuació, grises 
i metàl·liques, lletges, però funcionals. Hi ha moltes escales i 
quasi totes tenen sentit. També hi ha les escales pretensioses. 
Tenim a Manresa un exemple d’escala pretensiosa? La del fu-
tur Museu del Barroc, per exemple? És raonable una escala 

que costa més que la museïtzació? Una escala 
difícil i complexa, que ha estat temps bastint-se, 
l’arquitecte de la qual no sabia ni com sostenir 
els vidres que la cobreixen, d’una forma i mida 
desmesurades? L’Ajuntament s’haurà gastat un 
pressupost excedit muntant una escala que por-
ta a... només mitja planta! Serà important que 
la gent sàpiga que el Museu del Barroc ocupa-
rà tan sols mitja planta de l’immens edifici de 
l’antic col·legi de Sant Ignasi. Ens haurem gastat 
un import increïble muntant una escala sense 
resoldre altres necessitats imperioses, com el 
nyap de l’Arxiu, posat en vertical tallant les cir-
culacions horitzontals entorn al claustre central. 
Per tant, unes escales caríssimes portaran a una 
misèria de Museu. 

Admiro el talent i aplaudeixo que Ampans 
hagi encarregat l’obra de la nova residència que es cons-
truirà a l’avinguda de la Pau a un equip excel·lent com és 
el dels olotins RCR. Però trobo depriment que es deixi a 
un arquitecte molt manresà destrossar la ciutat (i la seva 
economia) deixant-li desenvolupar capricis caríssims, ín-
fules de gran arquitecte, fent parcs tipus Harlem –amb les 
seves fantàstiques gàbies–, búnquers a l’estil de la plaça de 
la Reforma, passeres sobredimensionades o escales que no 
porten enlloc. Pretensiós és aquell que vol exhibir un ni-
vell d’ambició superior a les seves possibilitats reals, sense 
estar-ne a l’alçada. I vet aquí que ens trobem davant d’un 
arquitecte encimbellat per un equip de govern mediocre i 
irresponsable. És clar, l’alcalde és un arquitecte també molt 
manresà i amic d’un arquitecte que es creu diví.

Eudald Tomasa

           Erques Torres

H
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l recordat i entranyable pintor Josep Vila Closes poc 
que s’hauria imaginat que la ciutat li dediqués un 
parc contigu a la plaça de Catalunya amb un bust 
d’ell, a mida real, que el contempla. Ara, el que és se-

guríssim, pràcticament impossible, és que, ni en les seves 
creacions pictòriques més agosarades, hauria proposat una 
natura morta com la que s’ha acabat esdevenint a l’espai 
verd i d’esbarjo que duu el seu nom: el parc de les Gàbies. 
Diuen que aquest 2023 en retiraran l’entramat metàl·lic... per 
al descans dels veïns i –també– del recordat Vila. Una propos-
ta d’espai que, des que es va projectar, no va fer el pes, però 
que, malgrat tot, per la gràcia d’aquell déu de l’urbanisme 

E que transita per l’Olimp municipal, es va acabar fent realitat. 

Polèmiques closes, doncs. Ara ja hi ha la nova plaça de Sant 
Ignasi per seguir esbudellant el model urbanístic atrevit i la 
bunyoleria de formigó i rovell: la marca Manresa, en defini-
tiva. Tan bonica que hauria quedat aquella xarxa de filferro 
curulla de verd fins al firmament... Esperem que el somni es 
faci realitat en propostes semblants –de l’esmentada mar-
ca– al folre de l’ascensor del Passeig, al carrer Circumval·lació, 
o al miniparc de la confluència del carrer Jacint Verdaguer 
amb la carretera de Vic, que també té minigabietes perquè 
els coloms s’hi balancegin abans de deixar anar la cagarada.

Il·
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LO GAITER DEL CALDERS ESPÒILER EMISSARI

ELS PEUS DE PORC DE L’AIXADA

l que em fa més il·lusió de la Fira 
de l’Aixada són els preparatius, 
la caracterització. S’ha de fer, i 
s’ha de fer bé. És per això que 

un parell de setmanes abans –si estic 
decaigut, poden ser tres o quatre– ig-
noro la màquina d’afaitar i la higiene 
personal. M’indigna passejar per l’Ai-
xada transpirant humanitat del segle 
XIV, embotit en diverses capes de jute, 
i veure aficionats disfressats amb roba 
d’època desprenent neutralitat olfac-
tiva. És indigne i el consistori hauria 
d’exigir la insalubritat ambiental. 

Així, com cada any, un dels esquers ol-
factius més rellevants de la Fira són les 
tavernes d’aparença de menjador social 
que serveixen carn a la brasa. Vull picar 
l’esquer, però abans em crida l’atenció 
un cartell penjat a la persiana mig abai-
xada d’un petit garatge, on es pot llegir 
«Peus de porc medievals». M’ajupo i ac-
cedeixo al garatge. És força fosc i la pu-
dor a peus regna a l’estança. Hi ha dues 
gandules. En una hi descansa un senyor 
molt obès amb els pantalons arreman-
gats, fa cara de gaudi mentre un home 
agenollat que em dona l’esquena tre-
balla els seus peus. S’escolta un clec. De 
cop i volta, entra una dona disfressada 
d’època al garatge, exclama «un servei 
especial!», deixa uns quants bitllets al 
costat de l’agenollat i travessa unes cor-
tines negres enigmàtiques al final del 

local. M’apropo a les gandules i veig que 
l’ésser agenollat i concentrat té el dit 
gros del panxut a la boca. De nou, sona 
un clec i l’home escup un tros d’ungla. 
Em fixo que porta unes arracades, un 
collar i diverses polseres amb dents in-
crustades. Ell em mira i m’assenyala la 
gandula buida. M’agrada l’artesania, així 
que m’assec... Finalment l’artesà acaba 
de fer-li les ungles al gras, li cobra, li ofe-
reix un servei especial que ell accepta, li 
cobra de nou, l’obès desapareix darrere 
de les cortines misterioses i m’arriba el 
torn. Entra una altra dona medieval, diu 
«El servei especial», deixa uns quants 
bitllets al costat del manicur i travessa 
les cortines. Juraria que és la mateixa 
persona que ha entrat abans, però amb 
algun canvi de vestimenta. Just quan 
l’artesà em fa el primer clec sense mans, 
s’escolta un esglai. Pregunto a l’artífex 
pel servei especial i em comenta que és 
un servei sorpresa, «un final feliç». Ja li 
avanço que no m’interessa. Al sortir del 
garatge de manicura, em poso a fer cua 
en un dels menjadors social de l’Aixada. 
Sembla que s’han quedat sense carn i 
la cosa no avança. De sobte, em passa 
pel costat la dona disfressada que ana-
va entrant al garatge. Porta un carretó 
ple de carn i amb els sotracs li cauen 
unes quantes dents del sarró. Finalment 
l’aparca al costat del gestor de la brasa. 
Suposo que em veuré obligat a dema-
nar peus de porc.

E

Aquella Llum resplendent 
fa sis segles que perdura
i pel bé de la cultura
es renova constantment. 

Tot ve d’aquell gran prodigi
que va viure la ciutat
en resoldre’s el litigi
que tenia amb el bisbat.
Va ser amb el raonament,
la bona fe i la cordura
i no pas amb la mà dura
que es resolgué l’incident.

La lliçó tenim apresa:
cal defensar els nostres drets
del país i de Manresa
més que no fer els pastorets
com feia l’Ajuntament
del temps de la dictadura
que amb la seva positura
prenia el pèl a la gent. 

Més que mai és cosa nostra
saber a qui donem el vot,
si volem aixecar el sostre
i no haver de dur el cap cot, 
tot fent que l’Ajuntament
que pel bé de tots procura
i les butxaques escura
inverteixi honestament.

D’aquesta festa nostrada
que resulta d’allò més
ve la Fira de l’Aixada, 
que s’escampa pel carrers.
És com un desdoblament
que s’allarga i que perdura
en una nova aventura
on tothom està content. 

Les campanes repicaven
com també ho fan els timbals
i les gralles que no acaben
sempre a tempo en els finals
més bé o més malament
fan sonar la partitura
que no veuen ni en pintura
però duen a la ment. 

Com si fos l’Edat Mitjana
rei i bisbe s’obren pas
mentre la gent manresana
es queda amb un pam de nas
o s’ho mira indiferent
perquè estima la mesura
mentre dintre seu murmura:
Carnaval és permanent!
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QUI NO CONEIX... EL SENYOR RAMON
IL·LUSTRACIÓ: MARIA PICASSÓ

MARTA MUÑOZ, L’ETERN RETORN

odria semblar que s’ha passat la vida al mateix barri, 
però no és ben bé així. Es diu Marta Muñoz Valero i 
va néixer i créixer des de 1985 a la Sagrada Família. Fi-
lla de l’Àngels i l’Agustí, com el seu germà Marc va fer 

la primària al Francesc Barjau –i, per mor d’uns peus plans, 
també es va fer un tip de dansa fins a dotze anys. En acabat 
vindria la secundària al Guillem Catà, aleshores que l’institut 
era a l’actual Escola Oficial d’Idiomes. Tenia clar que després 
estudiaria algun àmbit social, seguint una estela familiar de 
dones cuidadores: l’àvia, filla de Bellpuig d’Urgell, ja va venir 
a Manresa per treballar a l’escola dels Infants, tot just acaba-
da la guerra. I la mare és infermera. «Però com que em fe-
ien por les agulles, em vaig inclinar per Treball social, a la UB, 
quan encara s’estudiava al carrer Còrsega, a tocar de Gràcia». 
L’atracció per Barcelona és immediata i, després d’un pri-
mer curs pujant i baixant en tren, la Marta reclama viure a la 
capital com ja havia fet el germà gran. Tenia 19 anys i va ser 
tota una descoberta: s’embolica a l’assemblea d’estudiants, 
esdevé representant al consell escolar i no para mai de mai! 
També s’enamora de Granada –part de la família té arrels a 
Baza– i es planteja fer-hi el darrer semestre de la diplomatura, 
però com que la convalidació només podia fer-se a Málaga... 
doncs se’n va anar a Málaga! Un semestre per acabar els estu-
dis i al darrere un altre per viure-hi feliçment. Per xamba havia 
aconseguit llogar una caseta de pescadors, oberta davant del 
mar, que va esdevenir punt de trobada fins al punt que es 
plantejà buscar feina i quedar-se a Andalusia. O tornar. I torna, 
perquè torna a enamorar-se, us dirà, de Manresa. «Després de 
tres anys fora, vaig redescobrir la ciutat. Començo a treballar 

a Ampans, a la residència Julio Payàs» i, sorprenentment, des-
prés d’haver fet carrera, s’inscriu en un cicle professional de 
grau superior que s’oferia al Guillem Catà: Animació sociocul-
tural. Treballa, estudia i es multiplica en dedicacions parcials 
al CSAM, o fins en alguna substitució als serveis socials muni-
cipals. Se sent en plenitud. El següent pas li proposarà l’Ampa 
del centre, quan la contracten conscients del seu dinamisme: 
sense programar-ho havia tornat als orígens, al Catà i, més en-
cara, al Catà que ara ocupava l’edifici del seu Francesc Barjau 
de primària! S’hi estarà sis anys, a mitja jornada, combinant 
Ampans i, també, una vocació social que passa per l’Ateneu 
La Séquia, a la Plataforma antihipotecària, o la cooperativa La 
Guixa. Ha creat xarxa amb les altres treballadores socials dels 
instituts de Manresa i el seu paper creix, tant com s’aprima 
l’Ampa del centre. El procés sembla irreversible i finalment 
decideix plegar per concentrar-se a Ampans, on s’estarà cinc 
anys a la fundació tutelar. Però, convençuda del valor del tre-
ball social i l’educació com a motor de canvi, quan en tindrà 
l’oportunitat començarà a fer de professora del cicle superior 
d’Integració social. Cal dir que això és a l’institut Guillem Catà? 
D’això ja en fa sis cursos, aleshores que acabava de ser mare, 
i ara mateix viu amb orgull el seu entorn —de la feina, de la 
família, del seu fill Guim. Tan riallera i compromesa com fran-
cament resolutiva, a qui no han faltat propostes polítiques, i 
que viu contenta de tornar a ser al barri, «al mateix carrer on 
deixo el nano a l’escola Ítaca, cada matí». Perquè tot i que 
sembli la mateixa ciutat, el mateix veïnat o la mateixa gent, 
està convençuda que és diferent. I que és entre tots que en-
cara podria ser millor.

P
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BUGADA AL POU QUINTÍ TORRA CORDONSMAR 
RANOT

SARAU A LA PORXADA, CAP. 2
Enceto el repàs mensual amb una se-
gona part del comentari que va susci-
tar –en el número anterior– l’aparició 
de cartells dels veïns dels voltants de la 
plaça de la Porxada queixant-se del so-
roll i l’incivisme, amb una mesura presa 
pels propietaris de la finca contigua a 
l’entrada del pàrquing a la carretera de 
Vic. Baixant la rampa, a mà esquerra; o 
sortint-ne, a mà dreta, hi ha un passatge 
sense sortida amb l’entrada a un apar-
cament privat on tanquen una dotzena 
de vehicles. Entre les dues fotografies 
que publiquem hi ha 24 hores de dife-
rència. La primera mostra el passatge 
en qüestió, en el qual es veuen restes 
de cartrons, mantes, bosses i embolcalls 
de menjar... I, el més important, la mar-
ca de les flames d’un foc fet arran de 
paret per escalfar-se. Un veí m’explica 
que moltes nits hi havia trobat persones 
dormint al terra o en cotxes aparcats. 
La segona imatge és la de la porta que 
s’ha col·locat a l’entrada del pas per blin-
dar-hi l’entrada. Mesures contundents 
per mitigar la misèria, el desori i el que 
les ordenances, els serveis socials i la po-
licia no es veuen capaces de desactivar. 

BRIGADA ACTIVA
En contraposició, i per deixar clar que 
part de l’administració local també fa 
bona feina, una lectora m’envia una 
imatge del dia de la Llum en què la 
brigada muntava el portal medieval de 
Sobrerroca per a la Fira de l’Aixada. Això 
mentre a la plaça Major feien les sarda-
nes i el ball de la Bolangera. El mun-
tatge de la fira, capa cop més apamat 
i optimitzat, em diu la lectora, va durar 
tota la setmana perquè els firaires, el di-
vendres, ho trobessin tot a punt.

EL POU VIU L’AIXADA
Per cert que, per primera vegada, el 
Pou va viscut la fira medieval a peu de 
carrer. Per davant de la nova redacció, 
al carrer de Sobrerroca, han desfilat els 
habituals seguicis amb els soldats, el 
rei Pere III i el bisbe Galceran Sacosta. 
L’equip de tancament, treballant per 

GAGS BRUTS

uè seria de la tardor sense el 
marró vermellós del rovell de 
les fagedes? El rovell impregna 
d’una tendra nostàlgia l’argila 

de les teulades, les reixes dels pa-
tis abandonats i plens d’herbassar, 
les baranes dels balcons tapiats, els 
esquelets de les cabines, les tapes 
d’embornal. La història de les ciutats 
i de les persones que les habiten són 
plenes de rovell. On no hi ha rovell, no 
hi ha vida. Les ciutats de vidre i acer 
inoxidable, per exemple. D’altra ban-
da, el rovell protegeix del rovell. No es 
pot fer més malbé allò que el temps 
i la humitat han erosionat. Què seria 
de Manresa sense el rovell, que li con-
fereix caràcter i personalitat? Proba-
blement sigui la ciutat més rovellada 
de Catalunya. Per això ara ha estat 
tan oportú que, a iniciativa del gre-
mi de paletes, un dels més antics de 
la ciutat i l’únic que es manté, s’hagi 
erigit una escultura que, construïda 
amb pedra i ferro rovellat, amb no-
més dos dies n’ha tingut prou per ta-
car de rovell l’empedrat que li serveix 
de base, fent bona la dita que sem-
pre plou rovell sobre rovell. 

Q
ELOGI DEL ROVELL

enllestir l’edició, em comunica que ni 
la reialesa ni el clergat s’han subscrit a 
la revista. Potser l’any que ve enviarem 
un emissari per iniciar-hi tractes.
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BACALLANERIA CENTENÀRIA
Unes setmanes abans de l’Aixada, el 4 
de febrer, també en ple Centre Històric, 
un petit establiment històric del carrer 
de Sant Miquel, la Casa del Bacallà, va 
commemorar la fita d’un segle d’exis-
tència. Les diverses generacions de la 
nissaga que han apujat la persiana, 
van celebrar  l’aniversari amb una fes-
ta oberta a la ciutadania. Des del Pou 
ens agrada afegir-nos a aquest esdeve-
niment i recordar que fa dos anys vam 
poder entrevistar la Montserrat Fonta-
net i l’Elisenda Sitjes per al reportatge 
Botigues amb història.

VACANCES IL·LIMITADES
El bar Dos de Maig, del carrer del ma-
teix nom, lluïa aquest curiós rètol infor-
matiu que em tramet un lector. Com 
veieu s’hi anuncien vacances a partir 
del 3 de febrer (si llegim la data en an-
glès). La qüestió és que, si bé es marca 
el principi de la clausura vacacional, no 
hi figura la fi del període. De fet, hi ha 
escrit un signe d’admiració. Podem fer-
ne les interpretacions que vulgueu. A 
mi, el que se m’acut és que si durant 
les vacances sorgeix una pla per allar-
gar-les o, fins i tot, no tornar més, els 
clients de l’establiment ja es poden es-
perar asseguts. 

EN CATALÀ, SI US PLAU
Un lector del barri de Valldaura, asto-
rat, m’envia la fotografia d’un consultori 
mèdic ubicat al número 60 de la carre-
tera de Cardona. Es veu que l’han am-
pliat per oferir-hi més serveis. Ara bé, 
en el vinil estampat a la porta la llista 
de serveis engloba una enumeració de 
sis conceptes en anglès. Una manera 
moderna de fer saber al transeünt què 
s’hi ofereix. Però això no és tot, el rètol 
general de l’establiment també és en 
anglès. La llei de normalització exigeix 
retolar com a mínim en català, però és 
evident que ningú no en fa cap segui-
ment perquè es compleixi, malgrat el 
que digui la premsa madrilenya. Que 
potser hauríem d’estar contents pen-
sant que, encara bo, no està retolat en 
castellà? Quin país!

EDUCACIÓ I MÒBILS 
Que quedi clar que un servidor no re-
nega, per sistema, de la modernitat i 
les noves tecnologies. Això sí, quan són 
útils i faciliten les coses. És el cas de la 
geolocalització, tant per viatjar en cotxe 
com a peu. Generalment moure’s per 
una ciutat no resulta fàcil. És per això 
que l’equip d’educadors LaceNet va de-
cidir, ara fa deu anys, impulsar una gim-
cana de geolocalització perquè l’alum-
nat es mogui per Manresa incorporant 
recursos d’internet com la mateix ge-
olocalització, els codis QR, la realitat 

augmentada… Amb aquesta iniciativa 
del  World Mobile City Project, m’ex-
pliquen, es fomenta la independència 
dels joves fent –per variar– un bon ús de 
les noves tecnologies i del transport pú-
blic. La gimcana, que en principi es feia 
només a Barcelona, va arribar a Man-
resa l’any 2014, i, des d’aleshores, no ha 
parat de créixer.  
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